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YAYIN
YÖNETMENİNDEN
Geçtiğimiz ay 2. yaşını kutladığımız dergimizin 26. sayısıyla 
birlikteyiz. Haziran ayının gelmesiyle artık hemen hemen 
bütün spor branşlarında sezon sonuna geldik ancak küresel 
çapta iki dev spor organizasyonunun heyecanı şimdiden 
başladı bile. Bunlardan ilki 14 Haziran’da başlayacak Avrupa 
Futbol Şampiyonası, diğer adıyla Euro 2024. Euro 2020’de 
büyük beklentilerle katıldığımız turnuvadan hayal kırıklığıy-
la ayrılan A Milli Futbol Takımımız, bu turnuvada yenilenen 
genç oyuncu kadrosu ve teknik ekibiyle oldukça iddialı... 
Şampiyona elemelerinde son Dünya Kupası finalisti Hırva-
tistan ve Galler gibi oldukça güçlü takımlarla aynı grupta yer 
alan milliler, grubu lider tamamlayarak şampiyonaya katıl-
maya hak kazandı. Genç ve tecrübeli yıldız oyunculardan 
kurulu kadromuz ile hepimizin beklentisi yine tarih yazmak! 
A Millilerimize şimdiden başarılar…
Avrupa Şampiyonası’nın bitişinden yaklaşık 12 gün sonra 
başlayacak bir diğer dev spor organizasyonu da 2024 Yaz 
Olimpiyatları. 26 Temmuz’da başlayacak organizasyon 
Fransa’nın başkenti Paris’te düzenlenecek. 1900 ve 1924 
yıllarında Paris’te düzenlenen olimpiyatlar, tam 100 yıl sonra 
yeniden Paris’te olacak. Bu yılki organizasyonun sloganı ise 
“Made for sharing!” yani “Paylaşmak için yapıldı!” oldu. 
Ülkemiz ise 39’u erkek 41’i kadın toplamda 80 sporcuyla 15 
ayrı branşta Olimpiyatlar’da yarışacak ve madalya için ter 
dökecek. Kazanacakları zaferlerle bayrağımızı Paris’te gurur-
la dalgalandıracak bütün sporcularımıza yürekten başarılar…
Son olarak geçtiğimiz spor sezonundan da özetle bahsede-
lim. Bayer Leverkusen’in namağlup Bundesliga şampiyonu 
olması futbol tarihi sayfalarındaki yerini aldı bile. Xabi 
Alonso ve ekibinin ligdeki kusursuz performansı Uefa Avru-
pa Ligi’nde de son ana kadar devam etti ancak finalde kupayı 
İtalyan temsilcisi Atalanta’ya bıraktılar. Şampiyonlar Ligi’ni 
ise kupanın en çok sahibi olan, Şampiyonlar Ligi’nin “Real” 
sahibi Real Madrid müzesine götürdü. Bu kupayla birlikte 
15 Şampiyonlar Ligi kupaları oldu. Gerçekten takdire şayan. 
Konferans Ligi ise temsilcimiz Fenerbahçe’yi çeyrek finalde 
mağlup eden Olimpiakos’un ellerinde yükseldi. Ülkemizde 
ise şampiyonluk yarışı nefes kesti. Son haftaya kadar süren 
büyük heyecan sonucunda Galatasaray 24. Kez Süper Lig 
şampiyonu oldu. Türkiye Kupası’nı ise bu sezon ligde büyük 
hayal kırıklığı yaratan Beşiktaş, 17. kez oynadığı finalde 11. 
kez kazandı ve sezonu kupayla kapatarak Avrupa Ligi’ne 
Play-Off turundan katılmaya hak kazandı.
Avrupa basketboluna ise bir Türk damgasını vurdu. Panathi-
naikos ile Euroleague kupasını müzesine götüren Ergin Ata-
man, kupayı 3. kez kazanarak Anadolu Efes’te kazandığı iki 
dev şampiyonluğa bir yenisini daha ekledi. Basketbol Süper 
Ligi’nde ise ben bu yazıyı yazdığım şu sıralarda Fenerbahçe 
ile Anadolu Efes mücadele edecek. Kadınlarda ise Fener-
bahçe Alagöz üst üste ikinci kez Euroleague’i kazanarak 
tarih yazdı ve hepimizi gururlandırdı.
Son olarak tüm futbol severler tarafından yakından tanınan 
ve tarihin en büyük teknik direktörlerinden biri olarak 
gösterilen Portekizli Teknik Direktör Jose Mourinho, Fener-
bahçe’nin yeni teknik direktörü oldu. Kendisini önümüzdeki 
sezon Süper Lig’de izleyecek olmak, sadece Fenerbahçe 
taraftarları adına değil, tüm futbol severler adına heyecan 
verici…
Yeni sayımızda görüşmek üzere…

Veli Can
ŞAHİN
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Anlatılan esasında 1930’ların Almanya’sında 
başlayan daha sonra Avrupa’yı kasıp kavuran 
faşist düşüncenin insanlığı nasıl yavaş yavaş ele 
geçirdiğidir. Alman halkının dönüşümünü Hitler 
faşizminin etrafında nasıl da kümelenebildiğini 
çarpıcı biçimde resmeder.

Sürü bağışıklığıyla totaliter 
eğilimlerin boyunduruğuna giren, tek tipleşen, 

güce tapan, kötülüğün sıradanlaşmasına göz 
yumanları ‘gergedanlaşan insanlar’ olarak 
betimler.’ (İbrahim Varlı)
Otoriter yapılar-Türkiye’de olduğu gibi, kendi 
mekanizmaları altındaki -ki bağımsız görünenler 
dâhil- tüm kurumlarda yukarıdan aşağıya 
hiyerarşik olarak bu sürü psikolojisi içinde, güce 
tapılan kurguda kendi iç dinamiklerine uygun 
olarak yerleştirilip örgütlenmesini amaç edinir. 
Bunun her alanda kurumsallaşması sistem 
açısından olmazsa olmazdır. Haliyle, futbolun tüm 
yapısal kurgusu da bu değişmesi istenilen sosyal 
yapı kodlarına müdahale eder duruma getirildi.
Şimdi sizleri biraz yoracağım ama İbrahim 

Hakkı Seydioğulları tarafından yazılan ‘Popüler 
Kültür Bağlamında Futbol ve Siyaset İlişkisi’ 
makalesinden belirli bölümleri aktardıktan sonra 
devam etmem gerekecek.
“Popüler kültür, üretildiği sosyal gruplar içinde 
geniş kitlelerce paylaşılan inanç, uygulama ve 
nesnelerdir. Politik bir tanım aranırsa, toplumların 
ya da tahakküm altında olanların kültürü olarak 
ifade edilmesi mümkündür. Bu tanımlamalar 
kapsamında popüler kültürün hem geleneklerle 
birlikte oluşan toplumsal inanışları ve uygulamaları 
hem güncelde yayılan uygulama ve nesneleri 
hem de politik ve ticari alanlardan yayılan 
uygulama ve nesneleri içerdiği söylenebilir (Mutlu, 
2008: 236-237).”
“Futbol son derece popülerdir ve geniş halk 
kitlelerine hitap eder. Bu nedenle siyasetin 
olmadığı bir futbol düşünülemez. Futbol da 
siyasete mahkûmdur. Futbolun otorite, istisna, 
kaynak, kolaylık, kayırma ve imtiyaz için siyasal 
desteğe ihtiyacı vardır. Bu nedenle futbol kulüpleri 
yöneticileri ve diğer çıkar grupları politikacılarla 
ilişki içindedir. (Erdoğan, 2008: 36). 

Müslüm
GÜLHAN

Galatasaray - Fenerbahçe maç sonu dâhil futbolda yaşanılanları 
futbolun içinde kalarak açıklamak imkânsız. Bu konulara değinmek 
için bazı tanımlamalara ve yorumlara göz atmak gerekiyor.

Rumen asıllı Fransız oyun yazarı Eugen Ionescu 
1959’da yazdığı Gergedanlar oyununda, ansızın 
ortaya çıkan bir düşüncenin nasıl yayıldığını, o 
düşünceye uzak olanların bile zamanla akıntıya 
kapılıp gücün tesirinde nasıl dönüştüğünü 
sahneler. 

Futbolun
Gergedanlaştırdıkları
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Siyaset; popüler bir alandan 
popülist politikalarla oy almak, 
toplumu sosyal, ekonomik 
ya da siyasi sorunlardan 
uzak tutmak ve egemenliğini 
korumak/geliştirmek için 
futbola ihtiyaç duyar (Yılmaz, 
2002: 19). Statlarda bulunan 
coşkulu kitlenin enerjisinden 
faydalanmaya çalışır, kitleden 
destek ve prestij sağlamayı 
umar. Futbol aracılığıyla 
mesajlar vermek ve futbolun 
sempatisini kullanmak pek çok 
politikacının tercihi olmuştur 
(Erdoğan, 2008: 
37; Öngören ve 
Karadoğan, 2002: 
220).”
Futbol sermaye 
birikimi ve 
bunun sonucunda 
servet transferi 
sağlayabilen bir 
‘kültür endüstrisi’ 
ürünüdür. Özellikle servet 
transferinin etkisiyle 
siyasetten mafyaya ve tüm 
çıkar gruplarına kadar her 
yapının etki alanına girmiştir. 
Temelde ‘rant’ kurgusu üzerine 
endüstriyel bir modül haline 
geldiği için ekonomik bir olgu 
olan futbol, egemen güçlerin 
bir parçası haline gelmesinden 
dolayı şike ve bahis oyunlarının 
etkisi altında mali açıdan çıkar 
gruplarına hizmet eder.
“Futbol; ekonomik, siyasal ve 
ideolojik özellikleri açısından 
kapitalizme hizmet ederken, 
‘kitle kültürü’ amaçlarını 
hedef aldığı için, bu amaca 
yönelik tüm örgütlü etkinlikler 
bütünlüğünü de organize eder.”
Yukarıdaki alıntılar ve benim 
yapmaya çalıştığım yorumlar 
neticesinde, futbolun bir ‘kitle 
kültürü’ haline gelip otoriter bir 
kimliğe bağlı kalarak şiddet 
unsurlarını kullanma isteği 
ancak ve ancak Ionesco’nun 
gergedanlaşan topluluk 
elemanı tarifinden başka bir 
şey ifade etmediği gerçeği ile 

yüzleşmek durumundayız.
Siyaset bilimci Fatih Yaşlı’nın 
Fenerbahçe Başkanı Ali 
Koç’un maç bittikten sonra 
ve kimsenin kalmadığı bir 
ortamda, Galatasaray Ali Sami 
Yen Stadyumu’na giderek 
statta kalan tek Galatasaraylı 
yöneticiyi sözlü olarak taciz 
etmesi neticesinde yaptığı 
yorumda “burjuvaziye dair 
bütün marksist analizleri boşa 
düşürmek için dünyaya gelmiş 
sanki 

adam, 
Rahmi ve 

Ömer kafasını duvarlara 
vuruyordur :))” diyerek ironi 
yaparken, futbolun dışında 
kalarak süreci kendi ihtisas 
alanı içinde değerlendirmesine 
rağmen, verilmeye çalışılan 
tüm cevapların bu kitle kültürü 
içine sıkışmış şiddet unsurlarını 
otoritenin avantajı açısından 
öven taraftarlık bağlamında 
verilmesi, aslında işin ne kadar 
vahim olduğunu da ortaya 
koyuyor.
Yıllarca emek vererek 
oluşturdukları birikim 
neticesinde, sahip oldukları 
dünya görüşünü-ideolojiyi bile 
bu otorite için heba edecek 
bir duygusal tacize karşı 
kendilerini bertaraf etmeleri 
inanılmaz bir travmadır. 
(Benzer bir durumu ben 
Beşiktaş Başkanı Hasan 
Arat için yazdığım bir yazıda 
gördüm ki gerçekten çok 
üzücü bir durum.)

Süreç, kulüplerin tarihsel 
derinlikten gelen kimliklerini 
pasifleştirip meta haline 
getirerek, çoklu amaç için 
başkan kimliğinin etrafında 
örgütlenen bir modele 
gelmiştir. (Beşiktaş Hasan 
Arat dönemi dahil 22-23 yıldır, 
Fenerbahçe ise Aziz Yıldırım 
ve Ali Koç dönemlerinde. 
Galatasaray’ın Fatih Terim 
dönemleri)
Bu bağlamda, stat içinde bir 
kişiye karşı yapılan saldırının 
içinde Mert Hakan, İsmail 

Kartal’ın oğlu ve Hulusi 
Belgü dâhil tüm grubun 

olmasının başka bir 
açıklaması olamaz.

Çok önemli bir 
maçı 10 kişi 

kalmalarına 
rağmen, 

büyük bir irade 
ortaya koyarak 

kazanması 
Fenerbahçe takımı 

için inanılmaz bir övgüyü 
hak etmesini gerektiriyor. 
Bu sonucun önemini sportif 
açıdan değerlendirip, futbolun, 
TFF üzerinden nasıl bir siyasi 
argüman haline getirildiğini 
tartışmaya açarak çözüm 
yolları konusunda liderlik 
yapması ve kendileri ile 
Galatasaray dâhil kulüplerden 
kimlerin yarar, kimlerin de zarar 
gördüklerine dair bir kamuoyu 
oluşturmaları gerekirken, 
böyle bir eyleme geçilmesinin 
tek dayanağı saha içindeki 
insanların ‘kitle kültürü’ içinde, 
topluluk psikolojisiyle tek tip 
insan figürü haline gelmesidir.
Fenerbahçe’nin borcu 11 Milyar 
466 Milyon TL ve Galatasaray’ın 
borcunun da 10,2 Milyar TL, 
Beşiktaş’ın borcu şimdilik 8,4 
Milyar TL olmasına rağmen, 
sistemin bekası için Ziraat 
Bankası’nın bu borcu finanse 
etmesi, siyasetin futbola olan 
ihtiyacının da en belirgin 
kanıtıdır.
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Merhabalar öncelikle kıy-
metli vaktinizi bana ayır-
dığımız için çok teşekkür 
ederim.  Türkiye’de spor 
camiası sizi çok iyi tanı-
yor ancak okuyucularımız 
için kendinizi tanıtır mı-
sınız?
Tanıtayım tabi ki. Öncelikle 
hoş geldin sevgili Beyza. 
Ben 50 yılı aşkın süre spor 
yazarlığı yaptım. Mes-
leğe 1973 yılında Milliyet 
Gazetesinde başladım, 
Abdi İpekçi’nin yanında. Önce 
siyasi muhabir olarak başla-
dım. Sonra kendi tutkum olan 
sporu seçtim. Abdi beyden 
rica ettim beni spora gönderir 
misiniz diye. Spora gönder-
diler. Milliyette öyle mesleğe 
başladım. 11-12 sene Milliyet 
Gazetesinde çalıştım. Milliyet o 
zamanlar sporda çok önem-
li bir müesseseydi. Ardından 
Güneş Gazetesi açıldı. Yeni bir 
gazete diye Şansal ile birlikte 
ikimiz transfer olduk. Şansal 
Büyüka benim hayatımda hep 
beraber yaşadığım, meslekte 
uzun süreler beraber birlikte 
olduğum yakın arkadaşım. Aile 
dostum aynı zamanda. Sonra 
orada da bir süre çalıştıktan 
sonra rahmetli Çetin Emeç’in 
çağırmasının üzerine Hürriyet 
Gazetesi’ne gittim. Hürriyet’te 
spor şefliği yaptım. Belli bir 
süre yaptıktan sonra 45 gün 
gibi bir süreç Sabah Gazete-
si’nin Genel Koordinatörlüğünü 
yaptım. Ardından özel televiz-
yonlar açıldı. Ondan sonra ilk 
önce HBB diye bir televizyon 
kuruldu Türkiye’de.  HBB idi eski 
adı. Oranın spor müdürlüğünü 
yaptım. Sonra Şansal ile bera-
ber Kanal 6’yı yaptık. Kanal 6’yı 

hallettik sonra Kanal 6’dan 
doğru Kanal D ‘i kur-

duk. Uğur Dündar, 
ekibimiz Şansal , 
ben ve birkaç tane 
daha çok değer-
li arkadaşlarımız 
vardı. Kanal D’yi 
kurduk orada belli 
bir dönem çalıştık. 

Ondan sonra 
Show TV ‘ye 
transfer ol-
duk. Show 
TV’de iy i 
program-

lar yaptık. Maraton progra-
mını yaptık. Ayrıca magazine 
de girdik. Televole’yi icat ettik. 
Televole’yi bulduk. Pazar keyfi 
diye bir program yaptık onları 
yaptık. Yani sadece sporda 
kalmadık magazin programla-
rına da girdik, onları da yaptık. 
Ondan sonra Lig TV’yi kurduk. 
Lig TV’nin 3 kurucusundan birisi 
benim. Canlı yayınları yapan 
yayıncı kuruluşun kuruluşun-
da çalıştık. Onu o 0’dan aldık 
değerini 600.000.000 $’a (600 
milyon dolar) çıkardık. 0 olan 
değerini 600.000.000 $’a çı-
karttık. Gece gündüz çalıştık, 
ondan sonra dedim ki iş bi-
raz başka yerlere gidiyor tam 
televizyon satılırken işte Katar 
grubu girerken ben dedim ki 
mesleği bırakıyorum. Öyle ay-
rıldım. Benden sonra da Şansal 
‘da bıraktı. Ondan sonra bugün 
beİN SPORTS olarak yoluna de-
vam ediyor. Benim mesleğimin 
kısaca özeti bu. Biraz parlak 
yani baya parlak iyi de geçti 
mesleki açıdan. Süreç olarak 
da şanslı bir dönemdeydik. İyi 
de çalıştık çok da çalıştık. Be-
nim bu piyasada beraber ça-
lıştığım kardeşlerim var, genç 
arkadaşlarım var. Acun bile 
bunlardan birisidir yani. Benim 
talebelerimden biri. Onların 
hepsiyle gurur duyuyorum 
çünkü bugün piyasada gördü-
ğüm çoğu bizimle çalışmıştır, 
bizim onlara bir katkıda bu-
lunduysak ne mutlu. Bugün de 
işte bu sene 10. senesi Türkiye 
Spor Yazarları Derneği başkan-
lığını yapıyorum. Bu amatör bir 
hizmet, bir gönül işi, aşk işi. Ben 
bu derneği büyüklerimden tes-
lim aldım. Onların çoğu benim 
hocalarım. Onlarla çalıştım. Bu 
şerefli bir iş. Geldim buranın 
1963 yılında kurulan 61 senelik 
derneğin Türkiye’nin en önemli 

Röportajı

OĞUZ 
TONGSİR

Beyza Betül Cihan

Türkiye Spor Yazarları Derneği 
(TSYD) Başkanı Oğuz Tongsir ile 
spor dünyası ve spor yazarlığı 
hakkında keyifli bir röportaj 
gerçekleştirdik.
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sivil toplum kuruluşu, en büyük 
medya kuruluşu onun başında-
yım şimdi. 

-Başarılar diliyorum.
Milliyet, Güneş ve Hürriyet Ga-
zetesinde çalıştığınız yıllarda 
kariyerinizin erken döneminde 
edindiğiniz en değerli tecrübe-
lerden bahseder misiniz?
En değerli tecrübeler şunlar;
1. Çalışkanlık
2. İşi takip
3. İnsanlarla ilişkiler 
Bunlar bu kadar. 3 ana madde-
de özetleyebilirim. Yani biz saat 
bilmezdik çalışırken Beyza, saat 
mevzumuz yoktu. Biz gece gi-
derdik 12 de bazen sabah 7’de iş 
olurdu oraya giderdik. Yani çok 
çok çalıştık. Geceleri çalıştık hatta 
beraber çalıştığımız arkadaşlarım 
ben o kadarını yaşamadım ama 
bu masaların altına battaniye 
sererlerdi orada uyurlardı gece. 
Hepimiz öyle çalıştık. Yani çalış-
ma, çalışma, çalışma, ciddiyet, 
iş disiplini bunlar bize hep geri 
döndü. Çalıştık geri döndü. Ça-
lıştık geri döndü. Benim disiplini-
mi hala herkes bilir. Konuşurlar. 
Herkes der ki acayip disiplinli 
çalışır. Evet her zaman, burada 
bile aynı disiplini korumaya de-
vam ediyorum. Onun için de yani 
son seçimde 300 oy fark attımsa 
demek ki başarının sonucu. Ko-
lay olmuyor, bir hizmetin sonucu. 
Çalışmak, çalışmak, çalışmak. 
Bütün gençlere tavsiyem o.

-Çok teşekkür ederim. 
Spor yazarlığına ilk adım attığı-
nız 1972 yılından bu yana medya 
dünyasında çok büyük değişim-
ler yaşandı. Bu süreçte gözlem-
lediğiniz en önemli değişiklikler 
nelerdir?
Sosyal medya. En büyük değişik-
lik sosyal medya. Bugün herkes 
elinde telefonla otobüste, vapur-
da, gemide, uçakta herkesin elin-
de cep telefonu. Sosyal medya 
bazı şeyleri altüst etti ama ben 
bunları pek geçerli bulmuyorum. 
Şöyle geçerli bulmuyorum tabii 
ki çağa ayak uyduracaksın. Devir 
o devir, çağa ayak uyduracaksın. 
Ama gazeteler yanlış kullanıyor 
işi diye söyleyeceğim sana.  Me-
sela şöyle şöyleyim Washington 
Post gazetesinin tirajında düşüş 
yok. Amerika’da sosyal medya, 
cep telefonu yok mu? Var. Times 
gazetesinin tirajında İngiltere’de 

düşüş yok. Paris’te Le Figaro 
gazetesinde düşüş yok. İnsan-
lar yine okuyor. Niye okuyorlar 
onu da sana izah edeyim. Şim-
di tabii ki bir zaman mevhumu 
var. Bir haber olduğu zaman 1 
dakika sonra sosyal medyadan 
görüyorsun bunu. Artık bir ha-
ber anında sana ulaşıyor. Biraz 
gazetelerin insanların kafasını 
kurcalayacak yorum tarzına 
gitmeleri gerekiyor. Şimdi başlık 
veriyorsun. Gazete çıktı sabah 
Allah göstermesin gemi yandı, 
battı. Öbür gazetede bir kere sos-
yal medyada yayınlamış. Akşam 
televizyon bile o haberi vermekte 
geç kalıyor. O bile geç. Kaldı ki 
ertesi gün sabah çıkan gazetede 
siz gemi battı diye haber verirse-
niz bu yanlış bir şey. O geminin 
neden battığını vermeniz lazım. 
Kaptanın hayat hikayesine dö-
nüp oradan yakalamanız lazım. 
Başka izleyicinin bilmediği olay-
ları yakalamanız lazım. Bilmediği 
olayları yakalamanız lazım. Şimdi 

onun için benim Spor Yazarları 
Derneğimde 2. Başkan Allah rah-
met eylesin Namık Sevik Milliyete 
müdürlüğümü yaparken bir gün 
şöyle bir şey oldu yani bu önemli 
bir şey. Maça gidiyoruz. Bizde de 
o zamanlar maç yazmak falan 
çok önemli. Maçta yazdırmıyor-
lar değil kritik falan tenkit, eleştiri 
yazmak, yorum yazmak maçı 
yazdırmıyorlar. O zamanlar te-
levizyonlar falan da yok. Ben bir 
gün bana dedi ki istihbarat şefi 
soyunma odasına gideceksin. Bir 
tane Fenerbahçe’nin maçı.  Ben 

ister istemez burun kıvırmışım so-
yunma odasına gideceğim diye. 
Müdür de camlı böyle odasında 
Beyza. Bana eliyle işaret etti dedi 
ki gel buraya. Buyurun dedim.  
Dedi ki dikkat ettim sana görev 
tebliğ edildi suratını burnunu kı-
vırdın, suratını astın dedi. Öyle mi 
yaptığımı zannetmiyorum dedim 
yok yok öyle dedi. Yalnız şunu hiç 
unutma dedi sen maçta herke-
sin gördüğünü yazacaksın ama 
soyunma odasında ne olduğunu 

kimse bilmiyor asıl okunacak olan 
odur dedi. Yakaladığı farkı görü-
yor musun? Dedi ki maçı herkes 
seyrediyor. Sen maça yorum 
yaptın benim bilmediğim şekilde 
yorum yaparsan tamam ama 
Ahmet aldı Mehmet’e verdi gol 
oldu falan dersen banane. Zaten 
ben onu internette görmüşüm, 
televizyonda maçı canlı seyret-
mişim. Kendimce de bir görüşüm 
var. Kendi yorumumu da kendim 
yaparım.  Ama görmediğim bir 
şeyi söylemek, orada soyunma 
odasındaki olayı o bana çok bü-
yük bir derstir gazetecilikte. Yani 
bunlardan kendimize hep feyz 
aldık. 

-Gerçekten muazzam ben bir 
aydınlanma yaşadım. 
Evet gerçekten öyle. Soyunma 
odasında bir kavga olur, bir şey 
olur. Bir olay olur. Bir futbolcu 
öbür futbolcuya hiç ummadığın 
bir anda bir laf söyler. Antrenör 
odaya girerken azarlar. Ben bun-
ları canlı yayını hep yaptığım için 
çok tanık oldum. Çok gördüm. 
Yani onları kimse bilmiyor. Maçı 
seyretti seyirci tribünde, televiz-
yondaki de görmedi. Asıl olay 
orda. Doğru mu? Bak kafan takıl-
dı değil mi bu konuya. 

-Evet. 
Haziran 2015 de Türkiye Spor 
Yazarları Derneği genel başkan-
lığına seçildiniz. Hâlâ da devam 
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ediyorsunuz. Bu görevi üstlenmenizin arkasındaki 
motivasyonunuz ve hedefleriniz nedir?
Hedefimin birincisi kendime bir görev avdettim yani 
büyüklerimden aldığım bu şeyi bir yerlere getirmek 
için çaba sarfetiyorum. Biraz bizim meslek sekteye 
uğradı ama ben bu çatı kuruluşuna arkadaşlarımla 
da beraber takımla beraber tepede tutmaya dikkat 
ediyoruz. Özen gösteriyoruz. Hiçbir zaman disiplini 
bozmadan, sistematik, herkese yardımcı olan, genç 
gazetecilere yardımcı olan böyle bir kurum olmaya 
çabalıyoruz. Ben onun için bu göreve geldim. Bu 
görevde 5 TL para almazsın. Cebinden para ve-
rirsin. Bugün buranın şartlarının hepsini iyileştirdim. 
Her türlü imkanları sağladım. Onun için burada bu 
koltuktayım. Ama ilk hedefim mesleki işler yapmak. 
Meslekte zorluklar çekiyoruz. Nasıl zorluklar çekiyo-
ruz? Yani kurumlar zor durumda bunu da görmüyor 
değiliz. Çoğu kurum mali olarak mali açıdan baya 
sıkıntılar yaşıyorlar. Biz buna ne yapabiliriz? Nasıl 
müdahale edebiliriz? Edemiyoruz. Edemiyoruz. Hiç-
bir şey yapamıyoruz. Gazeteci istediğini yazamıyor. 
Şimdi ben bakıyorum. Geçen gün bana bir röportaj 
seyrettirdiler. Ben yapmışım. Canlı yayınları hep ben 
yapardım. Röportajları hep ben yapardım. Şan-
sal, Erman Toroğlu, ben. Üçümüz bunları yapardık. 
Ben istediğim soruyu sorardım. Kimse de bir şey 
söyleyemezdi veya söylerse cevabını alırdı.  Bu-
gün insanlar ekmek parası uğruna bazı arkadaşlar 
konuşuyorlar, soru soruyorlar. Ben eleştirmeye baş-
lamıştım sonra frene bastım. Bu çocuklar zor du-
rumda, iş ekmek parası kazanıyorlar burada. Şimdi 
burada bir şey sorduğu zaman oranın yöneticisi, 
yayıncı kuruluşun bilmem kimin yöneticisi arıyor 
bu nasıl soru, bize bunu sordu bunu görevden alın. 
Tak alınıyor. Bizim zamanımızda asla böyle bir şey 
olmadı.  Kimse kimseye tek bir laf edemez. Gazeteci 
sorusunu sorar sen istersen cevap vermezsin. Der-
sin ki bu soruyu kabul etmiyorum. Çekilirsin kenara 
olur biter. Böyleydi yani. Benim çok almadığım ce-
vap oldu. Niye sormayayım yani. Ben kamuoyunun 
merak ettiği, onun orda elçisiyim orada o dakikada. 
Onun çenesiyim, ağzıyım, diliyim. Onun istediğini 
soracağım. Ben şimdi seyrediyorum, kafamda bir 
soru var. Antrenöre niye bunu sormadı diyorum 
kendi kendime mesela. Teknik direktör çıkıyor bir 
şey soruyor diyor ki niye böyle oldu, niye böyle yap-
tın demiyor. Sor arkadaş vermesin cevabını. Ama 
çocuklarda zor durumda baskı altında o yüzden 
sıkıntılı dönem bunu kastediyorum. 

- Çok doğru. 
Türk spor medyasının uluslararası alanda daha 
fazla söz sahibi olabilmesi için neler yapılması ge-
rektiğini düşünüyorsunuz? Bu konuda Türkiye Spor 
Yazarları Derneği’nin rolü nedir?
Şimdi sporda Türkiye Spor Yazarları Derneği’nin 
adını duyurabilmesi için öncelikle Türk sporlarının 
bir yere gelmesi lazım. Şimdi futbol maçlarını sey-
rediyoruz. Kulüp başkanları sahada. Kimi tekme 
atıyor, kimi hakeme vuruyor ve bu ülkede futbolun 
marka değeri artacak öyle mi? Artar mı? Artmaz, 
mümkün değil. Gittikçe hep beraber yozlaştırıyoruz. 
Şimdi sen söz sahibi değilsen ben öbür tarafta nasıl 

söz sahibi olacağım. Ben şimdi Dünya Spor Yazar-
ları Derneğinde önemli bir durumdayız. Türkiye Spor 
Yazarları Derneği olarak önemli bir pozisyondayız 
ama her geçen gün kan kaybediyoruz. Çünkü kim-
se inanmıyor burada sporun iyi yapıldığına. Burada 
İngiltere premier ligi maçlarını da seyrediyorum. 
Adamlar o futbol denen olayı güçlendirmek için, 
güzelleştirmek için ellerinden geleni yapıyorlar. 
Medyası, antrenörü, futbolcusu. Antrenörü sıkıyorsa 
orada çıksın da futbolun aleyhine bir şey konuşsun. 
Bir gün Guardiola konuşuyor mu --- konuşuyor 
mu? Asla.  Marka değerini kimse düşüremez. Ama 
bunlar yönetimle alakalı. İyi yönetilirse marka de-
ğerini hep beraber yükselirsen o gemi 1 tane. Her-
kes o geminin içinde, herkes kendi payını alacak. 
Dünya’da da biz nasıl kendi değerimizi arttıracağız. 
Bir şeyler yapacağız ki sporda olmayan malı mı 
satayım ben burada tezgâhta Mahmutpaşa malı 
varsa ben bunu başka bir şey diye mi satacağım. 
Nasıl yapacağım. Satamazsın.  Satamıyoruz da. Her 
geçen gün değeri düşüyor. Bak sana söylüyorum 
biz kurduk 600.000.000 $’a çıktı. Şuanda kaça gide-
cek? İhale kaça gitti? 100.000.000 civarında. 6 da 1 e 
düştü. Niye? Böyle yönetilirse böyle olur. Hakemler-
de sıkıntı var. Futbolcularda sıkıntı var. Ben şaşırıyo-
rum ya futbolcular da yabancılar da buraya gelip 
bize ayak uyduruyorlar. Kendi memleketinde hiçbir 
şeye itiraz etmeyen adam buraya geliyor hakemin 
üzerine yürüyor. İki eli devamlı havada açıp da itiraz 
ediyor. Nasıl oluyor ya? Buranın ortamı bu. İngiltere 
de yapsana onu. Hakeme hareket yapsana, par-
mağını sallasana hakeme. Bak ne oluyor.  Onun 
için ama o onun adamını buluyor. O bunu bilmem 
ne. Aman çok sıkıntı var. Bana sorma benim çenem 
açılırsa çok konuşurum. 

TSYD’nin spor medyasındaki dijital dönüşüme 
nasıl yaklaştığını merak ediyorum. Dijital medya 
ile geleneksel medya arasında nasıl bir denge 
kurulmalı?
Dijital medyada şöyle bir durum var. Devletle ilgi-
liyiz. Biz yarı resmi bir kurumuz. Devlet kurumuyuz 
aynı zamanda. Yani spor bakanlığına bağlı, futbol 
federasyonuna, kulüplerle, bütün bakanlıklarla ilişki-
lerimiz var. İşbirliklerimiz var. Beraber organizasyon 
bile yapıyoruz. Şimdi burada biz yasaları çiğneye-
meyiz. Bu internet siteleri bir yasa ile kontrol altına 
alındı. Biz o gün burada tüzük tatili yaptık, olağa-
nüstü kongre yaptık ve internet sitelerindeki arka-
daşlarımızı buraya, bu çatı altına üye yapabildik. 
Ama şimdi ben YouTube kanallarını mesela buraya 
nasıl alacam. Bir kanun bir yasa yok. Bununla ilgili 
bir yasa çıkmadan bir şey yapmamız mümkün 
değil. Çünkü herkes YouTube kanalından karşısına 
oturuyor ağzına geleni söylüyor. Sonra arıyor beni 
kulüp başkanı hakikatten arıyorlar devamlı. Hatta 
büyük kulüplerin başkanları da arıyor. Diyorlar ki 
bu bize bir şey söyledi buna bir yaptırım uygu-
layacak mısınız? Arkadaş ülkede yasa yok ki ben 
bir yaptırım uygulayayım. Ne yapacağım adama? 
Adama yapabileceğim bir şey yok. Hakaret olursa 
sen bunu savcılığa şikayet edeceksin. O kadar ya-
pacağın bunun dışında bir şey var bu dedikleri ya-
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lan. Ne yalan? Hangisinin doğru 
hangisinin yalan olduğuna ben 
mi karar vereceğim? Yani ora-
da tıkanıklık var. Yasa yok. Yasa 
olsa bununla ilgili uygulamalar 
yapabilir. Ama şu anda devlette 
şu an suskun durumda bir otur-
masını bekliyor. Bu da tabii ki 
bir gün olacak çünkü her önüne 
gelen böyle YouTube kanalında 
her ağzına geleni söyleyecek 
durumu yok. Bunlar da değişe-
cek tabii ki. Her şey bir sistemdir. 
Bunun biraz zamana ihtiyacı var. 
Devlet yaptıktan sonra Türkiye 
Spor Yazarları Derneği olarak biz 
de elimizden geleni yapacağız. 
Ama bugün YouTube kanallarını 
kuranları bura-
ya üye yapa-
mayız, yapamı-
yoruz da zaten. 

Ama çoğu ga-

zeteci YouTu-
be’da zaten.
Evet biz onlara 
karışmıyoruz ne 
varsa bir koru-
ma istedikleri 
zaman arka-
larında dura-
mıyoruz. Diyo-
ruz ki bu bizi 
ilgilendirmez. 
Bu bizi aşar. 
Bu gazete-
deyse, internet 
sitelerindeyse 
evet tamam 
sizin hakkınıza 
bakalım, savunalım onun dı-
şında avukatlarımız hiçbir işlem 
yapmaz.   

Genç spor yazarlarına TSYD 
olarak nasıl destek oluyorsu-
nuz? Kariyerlerinin başında olan 
gençlere vermek istediğiniz en 
önemli tavsiye nedir?
Biz nasıl destek oluyoruz? Önce-
likle genç gazetecilerin girdikleri 
kurumlar onlara destek olacak. 
Ekmeğini ben vermiyorum. Biz 
sendika değiliz ki. Biz bir derne-
ğiz. Biz arkadaşlarımızın maçlara 
gitmesini, mesleğini yapmasına 
yardımcı olabiliriz. Onun dışın-
da bizim bir gücümüz yok ki. 
Ben birini işten çıkardığı zaman 
adam tazminatını da ödedi-
ği zaman ben ne diyebilirim? 
Çıkarma mı? Kim karışabilir ki 

buna. O zamanında sendikalar 
vardı onlar karışıyordu. Şimdi 
sendikalar da yok onlar da or-
tada yok. Derneğin görevi bu 
değil. Meslekte neler yapacağı 
konumunda hareket edecek. 
Gençlere elimizden geldiğince 
destek olmaya çalışıyoruz. On-
ların görevlerini doğru yapmaya 
yardımcı olmaya çalışıyoruz. 
Ama bunlar için de belli kıstas-
lar var. Onları yerine getirmeleri 
lazım. Her önüne gelen gazeteci 
olamaz.  Her önüne gelen ben 
elime kalemi aldım veya cep 
telefonum da elimde böyle bir 
şey olmaz. Olmaz. Biz sıkıntıları 
daha fazla yaşıyoruz. Mix-zone 

diye bir yer var. Mix-zone biz 
zamanında yayıncı kuruluş, fut-
bol federasyonu ile ortak kurduk. 
Nasıl kurduk? Normal röportaj 
hakkı bizde. Yayıncı kuruluşta o 
zaman. Gene de yayıncı kuru-
luşta. Onun dışında diğer tele-
vizyonlara bir ayrıcalık tanımak 
için dedik ki Mix-zone yapalım. 
Orada da muhabir arkadaşlar 
maçtan çıkan futbolculara ant-
renörlere sorular sorsunlar. Bitti. 
Şimdi ben bakıyorum mikzona 
kontrolü bizden çıktı. Futbol Fe-
derasyonu da ben elimi sür-
mem, karışmam diyor. Kulüp-
lerin zaten sesi çıkmıyor. Oraya 
forma imzalatmaya mı gelenler, 
yan yana resim çektirmeye mi 
gelenler, arkadaş meslek yeri mi 
orası yoksa taraftarların yeri mi? 
Biz bir kere bunu ayıramıyoruz. 

Ben bunu kulüpler birliğinde de 
söylüyorum. Ben gittiğim zaman 
söylüyorum. Bunların hepsinin 
tedbirini alsınlar ama kimsenin 
umurunda değil. Herkes başka 
işler peşinde. Yani bunlar çok 
önemli konular bunlar hep böyle 
oturulup konuşulup halledilmeli. 
Biz bunu elimizden geldiğince 
yapmaya çalışacağız. 

Günümüz spor yazarlarında ek-
sik gördüğünüz bir şey var mı? 
Buradan spor yazarlarına ne 
öğüt vermek istersiniz?

Var.  Çok var. 
1. Eğitim eksikliği var. 
2. Lisan eksikliği var. Çoğu ga-

zeteci arkadaşımız 
lisan bilmiyor. Kusura 
bakma ben İngilizce, 
Fransızca ve İtalyan-
ca biliyorum. 3 lisan 
biliyorum. Yani öyle 
kolay değil bu işler. 
Uluslararası bir yer-
lere gittiğim zaman 
olimpiyatlar, dünya 
kupaları şurayı burayı 
Türkçeyle hallettim. 
Bir de hayatın gerçeği 
var. Lisan bilmek şart. 
Lisan öğrenmek şart. 
Eğitiminin iyi olması 
şart. Kuralları bilmen 
şart. Olaya başka bir 
açıdan bakman şart. 
Amigo olmaman şart. 
Tabii ki sempatizan 
olacaksın. Bundan 
doğal bir şey olamaz. 

Yani nasıl herkesin bir kulüp bir 
takımı varsa spor yazarının da 
tuttuğu bir takım olur. Ama onun 
seviyesini geçirmeden. Biz bura-
da cezalar uyguluyoruz. Bak 6 
ay sürer, 1 sene sürer. Kapatıyo-
rum. Kimseye de duyurmuyoruz. 
Ama buradan bütün maçlara 
gidişini yasaklıyoruz. Yapıyoruz 
yani ama daha başka ne ya-
pacağım yani. Cezalar veriyo-
ruz. Ama gazeteci arkadaşlara 
tavsiyem eksik tarafları var çoğu 
da demin konuştuğumuz konu 
gibi sosyal medya yüzünden hiç 
kimse bir şey öğrenmek istemi-
yor. Nasıl olsa cevabı burada 
diyor. Ama bu çözüm değil. İn-
san kendini yetiştirmeli. İnşallah 
bunlar olur ama sorunlarımız da 
konuştuğumuz gibi çok. 
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Eyüp 
YARDIMCI

ABD yapımı olan John Huston’un yönetmenliğini 
üstlendiği filmde, Michael Caine, Max Von Sy-
dow ve Sylvester Stallone rol alırken onlara futbol 
dünyasının yıldızları Pele, Bobby Moore ve Osvaldo 
Ardiles eşlik etmişti. Filmi seyrettikten sonra futbol 
oynamaya çalışan çocukların 
Pele öykünmesiyle röveşata 
vurmaya ya da Ardiles’in o 
muhteşem topu, hareket halinde 
iken ayaklarının arasında 
sıkıştırıp rakibinin üstünden 
kendi önüne aşırtma 

hareketini 
yapmaya çalışmalarına şahit olunmuştur. 

Filmin sonunda İkinci Dünya Savaşı’nda Nazilerin 

esareti altında bulunan futbolcuların halkın arasına 
karışıp, özgürlüğe kaçması en az o iki hareket kadar 
güzeldir.
Bu filmin ilk orijinal çekimi 1963 yılında “Two 
Half Times in Hell” “Cehennemde İki Devre” 

adıyla çekilir. Hitler’in doğum gününde 
Almanlar, komünist ve Ya-
hudi Macarların çalıştığı 
bir kampta savaş tutsakları 
ile Almanlar arasında bir 
futbol düzenlemesine karar 
verilmesini ele alır. Bu filmi 
sonrasında “Zafere Kaçış” 
olarak yeniden çekilen versi-
yonundan ayıran tek ayrım ise 
futbolcuların özgürlüklerine 
kavuşamaması, tam aksine 
Nazi kurşunları altında can 
vermeleridir.
Futbol ve sinema adına ekleye-
bileceğimiz diğer akla gelen 
önemli filmler;
The Damned United, Bend it like 
Beckham, Captain Tsubasa, Dar 
Alanda Kısa Paslaşmalar, Green 
Street Hooligans, Goal, Looking 
For Eric, Mean Machine’dir.
Futbolun sinema sektöründeki 

yerini almasından, Türk sineması da payını alır el-
bette.
İlk başlarda medya, reklam ve promosyon gibi öge-
lerin hayatımızda daha etkili olmadığı dönemde, 
insanlar spor müsabakalarından toplum olarak 
günümüze oranla daha habersiz kalmışlardır. 

Futbolun kitleler üzerindeki etkisi ve bu etkinin hayatın her alanında pazarla-
maya dönüşerek kazanç haline gelmesi sürecinde, doğal olarak sinema sek-
töründe payını almıştır. 
Kitleler üzerinde “Futbol ve Sinema” konulu bir araştırma yapıldığında
“aklınıza gelen ilk film” sorusuna büyük bir çoğunluğun cevabı “1981 yılı 
yapımı ‘Escape to Victory” ya da Türkçe karşılığı “Zafere Kaçış” gelecektir.

ALASKA, 
FRiGO
VE FUTBOL
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B u 
durum doğal olarak, film 

konusunu spor üstüne veya spor-
cu üstüne kuracak şartları ötele-
miştir. Futbol ve sinema adına bu 
gidişat, 1948 yılında ana hikây-
eyi destekleyen, fonda üzerinden 
yüzeysel biçimde geçilmiş bir 
karakterin hayata geçirilmesini 
beklemekle geçer. 
Sinemamızda futbolu, genel 
olarak dönemin popüler futbol 
takımlarına ve dönemin oyuncu 
ve ülke transferlerine gönderme 
yapan komedi dalında daha çok 
görürüz. Komedinin içine işlen-
miş, halkın ekonomik yapısı, ha-
yalleri sonraki dönemlerde sıkça 
işlenmiştir. Bir dönem ise komedi 
ve erotizm aynı anda beyaz per-
deye aktarılmıştır. Futbol, beyaz 
perdede her daim fakirin umut 
dünyasıdır, bir yandan güler 
diğer yandan fakirliğin çaresi 
olarak sımsıkı sarılırız futbol-
un ipine. Futbolumuz sadece 
komedi olarak beyaz perdeden 
yansımaz, dönem futbolunun 
içinde olduğu tüm acizliğin, 
pespayeliğin yansımalarını, sey-
ircilere güldürerek anlatma 
yönüne gider sinemamız. Fut-
bol ve mafya ilişkileri, bugünü 
çokta aratmayan transfer yan-
lışları, futbolun değişilmez ak-

törlerinden hakemlerin üzerinde-
ki yönetici ve taraftar etkileri… 
Sinemamız bizlere bol kahka-
halı, memleket panoramasının, 
umut ekmeği futbolun içler hali 
tablosunu sergiler. Kısacası her 
zaman olduğu gibi “Güleriz, 
ağlanacak halimize”
Sinemamızda futbolun saha ve 
oyun olarak değil sadece futbol-
cu tekelinde yer aldığı ilk film, 
Seyfi Havaeri ile Lütfi Akad’ın 
yönettiği “Damga (1948)” film-
idir. Bu filmde Turhan Ün takma 
adıyla rol alan bir dönem Beşik-
taş’ta futbol oynamış, sonraki 
dönemde ise Türk sinemasına 
damga vuracak usta yönet-
men Memduh Ün’den başkası 
değildir.
Türk sinemasında profesyonel 
anlamda futbol oynayan bir fut-
bolcunun başrol üstlendiği ilk 
film ise “Ölünceye Kadar Se-
ninim” filmidir. Kani Kıpçak 
tarafından yönetmenliği 
yapılan bu filmin başrol 
oyuncusu Galatasaraylı 
futbolcu Bülent Eken ve 
kardeşi Reha Eken’dir. 
Her ne kadar başrolünde, 
futbolcuların rol aldığı 
bu film tarihe bu an-
lamda geçse de, içinde 
futbol görüntülerinin kul-
lanıldığı film 1951 yılına 
denk düşmektedir. Mua-
mmer Çiçekçi’nin yönet-
meni olduğu “İstanbul 
Çiçekleri” adlı film, fut-
bolun ilk görüntülerinin 
yer aldığı filmdir.
1952 yılında “Damga” 
filmiyle, 1948 yılında 
futbol ve sinemayı 
bir şekilde bir araya getiren 
Seyfi Havaeri, tuluat tiyatrosu 
geleneğinden gelen İsmail Düm-
büllü ile Dümbüllü karakterini 
“Dümbüllü Sporcu” adlı filmde 
kaleci figürü olarak sahneye 
sürer. 1960 yılından itibaren 

ise Türk sinemasında futbol 
yeterli ilgiyi görmeye başlar 
bunda futbolumuzun 1959 yılın-
da başlayan profesyonel ligin 
etkisi yadsınamaz. 1959 yılında 
“Gönül Kimi Severse” filminde 
Asaf Tengiz yönetmenliğinde 
Beşiktaşlı futbolcu Birol Pekel 
rol alır. 1959-1960 sezonu 
şampiyonu olan Beşiktaş takımı 
oyuncuları Burhan Bolan’ın 
yönettiği “Kırık Kalpler” fil-
minde antrenman sahnesinde 
Muzaffer tema ile tanışmaların-
da rol alırlar.
Futbolumuz genelde bu tarihle-
rde tanınmış futbolcuların, ko-
medi temel esaslı olarak, futbola 
olan ilgiyi artırması yönünde 
yer alırken Mehmet Dinler’in 
1962 yapımı, başrollerinde Tür-
kan Şoray ve Fikret Hakan’ın 
rol aldığı “Aşk Yarışı” filmde 

melodram 

dalında da yerini 
alırken diğer yandan futbol 
artık yavaş yavaş bir meslek dalı 
olarak da beyaz perdeden ha-
yatımıza yansımaya başlamıştır. 
Usta yönetmenlerimizden Hulki 
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Saner’in 1962 yapımı “Gol Kralı Cafer” filmi 
1978 yılında Osman Fahir Seden’in yeni versiy-
onu olarak çekeceği başrolünde Kemal Sunal’ın 
oynadığı “İnek Şaban” filmine ilham olacaktır. 
Hulki Saner’in filmi “Gol Kralı Cafer”’de birbir-
ine benzeyen 

Kahveci Cafer ve Futbolcu Melih (Suphi Kaner) 
yer alırken, Osman Fahir Seden’in filminde ise 
Karpuzcu Şaban ile Kaleci Bülent (Kemal Sunal) 
yer alır. Birbirine benzeyen futbolcu filmleri arası-
na 1965 yılı Ülkü Erakalın yönetmenliğinde Öztürk 
Serengil’in başrolünü oynadığı “Şepkemin Altın-
dayım” filminin ismini de yazmakta fayda var. 
Türk futbolunun haylaz kalecisi Varol Ürkmez’de 
sinemada boy gösteren futbolcu furyasında yerini 
alır. 1963 yılında “Kavgasız Yaşayalım”, 1965 
yılında ise tam üç filmde oynar. Bu filmler “Aklın 
Durur”, “Tavan Arası” ve “Şekerli Misin Vay 
Vay”…
“Şekerli Misin Vay Vay” filmiyle ilgili bir anek-
dot da; “1964 yılında Fenerbahçe ile Altay 
karşılaşıyor. Lefter herkesi çalımlıyor, şutunu 
çekiyor. O dönem Altay’da oynayan Varol plon-

jonla topu tutuyor. Sonra dönüyor arkadaki 
kameralara poz veriyor. Bu durum bir iki kere 
tekrarlanıyor. Sonunda Lefter çok kızıyor ve 
hakeme gidip “Bre hakem bey. Burada maç mı 
oynuyoruz‚ yoksa film mi çeviriyoruz? Şu Varol 
denen adama baksana‚ kaleci değil aktör” diyor. 
Varol Ürkmez‚ kamera karşısında hem futbol-
unu oynamakta‚ hem de film çevirmektedir. Sırrı 
Gültekin’in çektiği Şekerli misin Vay Vay filminin 
çekimleri o sırada habersizce yapılıyor.” sözleri 
yer alır.
Sinema ve futbol birer popüler kültür biçimidir. 
Her ikisi büyük kitleleri peşinden sürükler. Sporun 
önemli bir dalı olan futbol ve sinema karşıt ve ben-
zer özellikler taşımaktadırlar. İki farklı alanı bir-
birine yaklaştıran temel özellikler insan ve duygu 
faktörleridir. Ülke sınırları içerisinde tarihsel 
zaman sürecinde, üzerine olan ilginin daha da art-
masıyla futbol günümüzde artık yaşamın hemen he-
men her alanında yer alacak futbolla özdeşleşmiş 
ürünlerin “lisanslı” satışlarıyla endüstriyel bir 
gerçek olarak hayatımızda sadece sinemada değil 
tüm alanlarda alacağının işaretlerini, Türk sine-
masının ayak izlerinde rahatlıkla görebileceğiz.
Türk sineması ve futbolun ilişkisine tarihsel 
süreçte tekrar 
bakmaya devam 
eder isek, 1974 
yılında komedi 
unsurlu filmle-
rde futbolumuz 
yerini almaya 
devam eder. 
“Salak Mily-
oner” filmde 
b a b a l a r ı n ı n 
bıraktığı define 
haritasından 
yola çıkarak, 
İstanbul’un her yerini adeta 
köstebek gibi delik deşik eden Kayserili kardeşlerin 
maceralarından birisi olan  o unutulmaz sahneyi, 
define arayışlarına İnönü Stadı’nın zemini altında 
devam eden kardeşlerin Fenerbahçe ve Kayseris-
por karşılaşmasına denk düşmelerini, Fenerbahçe-
li futbolcular Cemil Turan ve Osman Arpacıoğul-
ları’na memleketlerinin takımı olan Kayserispor’a 
gol atmamaları için yalvardıklarını mutlaka 
gülümseyerek hatırlayacaksınız. Ertem Eğilmez 
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ustanın “Mavi Boncuk” ve 
“Hababam Sınıfı” serisinde 
de dönemin popüler takımı 
Fenerbahçe’nin adını, renkler-
ini ve armasını bol bol görmek 
mümkündür. 1974 yılı sinema ve 
futbol birlikteliği adına verimle 
geçen yıldır. 1974 yapımı, Sadri 
Alışık’ın “Ne Hakem” filmini 
ise sadece futbolcu ekseninden 
çıkarıp, sahada yer alan hakem 
gerçeğine vurgu yaptığı için ayrı 
bir yere koymakta fayda vardır. 
Sadri Alışık bu filmde hakemlik 
tarihimizin önemli ismi, döne-
min popüler hakemi Doğan 
Babacan’ı hatırlatan evli iki 
çocuk babası Osman Babadan 
karakteriyle yer alır. Sadri Alışık 
kariyerindeki tek erotik sahne ile 
yerini alır. Sinemamızda futbol 
ve erotizm etkisini başrolünde 
Fenerbahçe’ye transfer edilmek 
istenen Pele olarak lanse edilen 
Müjdat Gezen’in rol aldığı 
“Aman Ne Gırgır” filmimde de 

görürüz.
1975 yapımı 
“Pembe Panter” 
filminde usta Müj-
dat Gezen, yine iki 
benzerin karşılıklı 
geldiği futbol te-
masıyla karşımı-
za çıkar. İnönü 
Stadı bol bol yer-
ini alırken, oriji-
nal Pembe Panter 
filminin müziğini ise 
Türkçeye uyarlayan 

N e c o jenerikte söyleyerek 
yerini alır.
Vefaspor futbolcusu Oktay Erül 
de 1976 yılında Feri Can-
sel ile başrollerini paylaştığı, 
Aram Gülyüz’ün yönetmen-
liğini yaptığı “Kadın Çapkın 
Olunca” filminde oynar. Türk 
sinemasında 1978’li yıllar ero-

tizm rüzgarının hoyratça estiği 
yıllardır. Erotizm ve komediyi 
bir araya getirildiği sine-
mamızda Aydemir Akbaş ismi 
ilk akla gelen isimdir. Aydemir 
Akbaş dönemin iki popüler 
takımı Galatasaray ve Fener-
bahçe isimlerini çağrıştıran 
Salatasaray ve Yenerbahçe 
arasındaki rekabeti anlatan 
“Biyonik Ali Futbolcu” fil-
minde, Yugoslavya kökenli fut-
bolcu transferine gönderme yap-
arcasına Tribişonovic olarak rol 
alır. Filmin yönetmeni ise Yılmaz 
Atadeniz’dir. Aydemir Akbaş, 
Salih Güney ve Feri Cansel ile 
birlikte oynadığı “Kendin Pişir, 
Kendin Ye” filminde Arjantinli 
yıldız Kempes hayranı olarak 
karşımıza çıkar sonraları.

Türk sinemasında futbol serüve-
ni komedi, komedi erotizm, melo-
dram ve sonralarında ise mafya 
ilişkileri, futbol dünyasının yo-
zlaşmışlığı, fakirin umut ekmeği 
haline gelmesi olarak beyaz 
perdeden seyircilere aktarılır. 
Türk sinemasında ayrıca bir 
döneme damga vurmuş Yugoslav 
futbolcu ve antrenör furyasına 
bolca gönderme yapan filmlere 
rastlanmaktadır. Yani sinema 
aslında beyaz perdeden herkesin 
seyredip, ders çıkaracağı bir 
eleştiri noktası olmuştur.

Buna en güzel örnek ise Osman 
Seden’in başrollerini Aydemir 
Akbaş ve Bahar Öztan’a verdiği 
“Futboliye” filmidir.

Futbolun sinema içindeki seyir 
defterine 2000 yılı yapımı “Dar 
Alanda Kısa Paslaşmalar” filmi 
farklı bir yaklaşım göstererek 
“hayatın fena halde futbola 
benzediğini” gözler önüne ser-
gilemiştir. Serdar Akar’ın yö-
netmenliğini yaptığı filmin son 

repliği aslında futbolu özetler 
“Yetenekli olabilirsin ama iyi 
bir takımın yok ise mantar-
larsın”.

Cem Yılmaz’ın 2008 yılı yapımı 
A.R.O.G. filminin futbol sahne-
sinde ise iyi bir takım olabil-
menin, özverinin, inancın birlik-
teliğinden geçtiğini seyrederiz.
Son zamanlarda ise artık futbol 
ekonomik anlamda da farklı 
yönetilmeye başlandı. Eskiden 
annenizin pazardan aldığı for-
maların ve diğer ürünlerin yer-
ini lisanslı üretilen ürünler aldı. 
Futbolcular artık bir sporcu 
değil aynı zamanda kitle kültür 
ürünüdür ve reklam, sinema 
filmleri, TV dizileri gibi birçok 
alanda seyirci karşısından ka-
pitalist sistem içindeki futbolun 
alıcısı taraftarın (artık onlar 
müşteridirler) ekonomik katkı 
yapması adına yakınlık kuran-
lardır. 

Futbol artık hâlâ fena halde ha-
yata benziyor mu? Diye yeni bir 
soru yöneltsek, bu sorunun cev-
abını “evet” olarak cevaplayan 
kaç kişi olur bilinmez…
Çünkü artık ne kulüplerimiz, 
ne futbolcular ne de taraftarlar 
aynı aidiyet duygusuyla yaşayan 
futbolsever ve futbola hizmet 
eden kurum ve kişiler değiller. 
Futbol köprüsünün altından 
akan sular, futbolun güldürürken 
ağlatan komik hallerini alıp 
götürdü, futbol artık sadece 
günümüzde yönetenleri zengin 
eden, fakirlerin ise umutlarını 
söndüren bir gerçektir. Maalesef 
bu gerçeğin filmini çekip beyaz 
perdeden bize aktaracak bir 
yönetmen de şimdilik yok, çünkü 
endüstriyel futbol denilen cana-
var her şeyi yıkıp, geçti. Çiğnedi 
ve yuttu…
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Hakan
NERGİS

Spor diplomasisiyle iyi ve 
kötü ilişkilerin başlangı-
cı yapılabilir ya da kötü 
giden ilişkileri iyi hale 
getirebilirsiniz, kültürel 
değişiklikler, birbirinin 
kültüründen beslenme, 
üstünlük ve güçlülük me-
sajı verme gibi durum-
larda bu süreçte 
ortaya çıkabilir. 
Spor diplomasisi 
aracılığıyla en 
çok mesaj verilen 
organizasyonların 
başında şu anda; 
Olimpiyatlar, 
Dünya Kupası 
maçları vardır, 
diyebiliriz. 

Spor Diplomasisi 
Açısından 
Değerlendirile-
bilecek Bazı Örnekler: 
1 - Antik Yunan döne-
minde ilk spor diploma-
sisi başlamıştır, Antik 
Olimpiyatlar başladı-
ğında savaşlar durur ve 
olimpiyatlar aracılığıyla 
barışa yönlendirme ve 
teşvik etme yapılırdı. 

2 - Soğuk sa-
vaş dönemi 
olarak ifade 
edilen ABD – 
Sovyetler Birliği 
arasındaki 

çekişme süreçlerinde de 

spor diplomasisi kulla-
nılmıştır. Örneğin; Rocky 
filmi bir spor diplomasisi 
olarak karşımıza çıkar. 
ABD’li boksör Rocky ABD 
bayraklı bir şortla rin-
ge çıkar ve karşısındaki 
Sovyet ve Rus rakibi Ivan 
Drago ile mücadele eder 
ve kazanırdı.

3- ABD ve Çin 
arasındaki 1971 
yılında ger-
çekleştirilen 
Ping-Pong dip-

lomasisi ile vize ve ticari 
ambargo süreçlerinde 

esneme meydana 
geldi. 

4 - 1980 
Moskova 
Olimpiyat-
ları’nın 

ABD tarafından 
boykot edilmesi ve 
1984 Los Angeles 
Olimpiyatları’nın 
Sovyetler Birliği 
tarafından boy-
kot edilmesi, 
spor diploma-
sisi açısından 

örneklerdir.
5 - 2008 Pekin 
olimpiyatlarının 
görkemli açılış 
töreni bugün 
hala hafızalarda 
yerini korurken 

Çin’in Olimpiyatlar aracı-
ğıyla verdiği ekonomik ve 
politik mesajda hafıza-
larda yerini aldı.

Spor diplomasisi yeni bir kavram ya da 
olgu değildir. Spor ve diplomasi ülkemiz-
de çok yaygın olarak duyulan bir kavram 
ve olgu değildir. Elbette ki devletimizin bu 
kapsamda gündeme aldığı ve yürüttüğü 
bir spor diplomasi programı muhakkak 
vardır. Spor diplomasisini en basit haliyle 
tanımlamak gerekirse; uluslararası ilişki-
lerde sporu bir diyalog olarak kullanma 
becerisidir, diyebiliriz. 

SPOR VE
DİPLOMASİ
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6 – Kuzey ve 
Güney Kore 
ülkelerinin ortak 
olimpiyat takı-
mı oluşturması, 
bölgedeki geri-
limi azaltmış ve 
barış havasına 

hizmet etmişti. 

7 – Fenerbahçe ve 

Galatasaray ara-
sında oynanacak 

olan Süper Kupa maçının 
Suudi Arabistan’da oynan-
ması kararının alınmasıyla 
spor diplomasisi süreci 
başlamış ve kamuoyunda 
bir takım gündemler oluş-
muştu. Ardından yaşanan 
krizler nedeniyle maç oy-
nanmadı ve hala bu süre-
cin bir noktaya getirildiği 
ve çözüldüğü söylenemez. 
Spor diplomasisi açısından 
üniversiteler-
de ders niteli-
ğinde okutu-
lacak bir olay 
örneğidir, 
denilebilir.

8 – İslami 
Dayanışma 
Oyunları, Dünya 
Göçebe Oyunları 

vb. organizasyonlar sos-
yolojik olarak inceledi-
ğinde bir spor diplomasisi 
organizasyonudur. 

9 – Spor diplo-
masisi açısın-
dan önemli di-
ğer bir olay da 
1970 yılındaki 
Dünya Kupası, 

Meksika’nın ev sahipliğinde 
Azteca Stadyumu’ndaki 
maçta El Salvador ve 
Honduras karşı karşıya 
geldi, maçtan sonra iki ülke 
arasında savaş çıktı. 
Spor diplomasisi açısında 
araştırmalar ve incele-
meler yapıldığında birçok 
örnekle daha karşılaşmak 
mümkün. Spor diplomasisi, 
diplomatik ilişkilerin yeni-
den kurulmasına, bozulma-
sına, devam ettirilmesine 
aracı bir uygulamadır. 
Devletler de bu durumu 

bildiği için spor organizas-
yonlarını kendi ülkelerinde 
gerçekleştirmek ister, bu 
gerçekleştirme sonucunda; 
ülkeler dünya sahnesinde 
yer alır ve ülkeleriyle ilgili 
vermek istedikleri mesajları 
spor aracılığıyla verirler. 
Örneğin; bu mesaj kendi 
ülkelerindeki millet bilinci-
ne katkı sunmak, gençleri 
spora teşvik etmekte ola-
bilir, çekişme içinde olduğu 
başka bir ülkeye üstünlük 
mesajı da olabilir.
Son olarak; sporun evrensel 
bir dili vardır, bu dil sevgi, 
barış ve dostluktur. Bir spor 
insanı olarak hem güzel bir 
dünya hem de daha keyifli 
bir spor ortamı için tüm spor 
diplomasisi süreçlerinin iyi 
yönde, barışçıl yönde, etik 
ve ahlaki düzende olmasını 
temenni ediyorum.
Gelecek yazıda görüşmek 
dileğiyle…

Hakan NERGİS
Spor Bilimleri Uzmanı – 

Danışman ve Yazar
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Haziran ayı “Zihinsel Sağlık Farkındalık” 
ayıdır. Sporda zihinsel sağlığın önemi 

daha çok konuşulmalıdır. Zihinsel sağlık, 
fiziksel sağlık kadar önemlidir. Zihinsel sağ-
lık, bireyin duygusal, psikolojik ve sosyal iyi 
olma halini ifade eder ve yaşamın birçok 
alanında kritik bir rol oynar. Günlük yaşa-
mın zorlukları ve stresli olaylarıyla başa 
çıkmak, sağlıklı ilişkiler kurmak, üretken bir 
şekilde çalışmak ve bireysel potansiyelin 
farkına varmak gibi yeteneklerimiz üzerinde 
doğrudan etkilidir. Sporda zihinsel sağlık, 
bir sporcunun performansını doğrudan et-
kileyebilir ve başarısına giden yolu açabilir. 
Günümüzde, spor camiası fizyolojik gelişi-
min yanında, zihinsel sağlığın da sporda 
başarının ayrılmaz bir parçası olduğunu 
kabul ediyor. Özellikle yüksek rekabet or-
tamlarında ve yoğun antrenman program-
larında, zihinsel sağlık sorunları sporcular 
için büyük bir risk faktörü oluştu-
rabilir Zihinsel sağlık, bi- reyin 
stresi yönetme, olumlu ilişki-
ler kurma, verimli çalış- ma ve 
potansiyelini ger- çekleş-
tirme 

ye-
teneği 
olarak 
tanımlana-
bilir. Bu tanım 
kapsamında, bir 
sporcunun zihinsel 
sağlığının yerinde 

olması, onun hem sahadaki performansını 
sürdürmesine hem de spor hayatı dışındaki 
günlük yaşamını başarılı bir şekilde yürüt-
mesine olanak tanır. Sporda, zihinsel sağlık 
unsurları arasında odaklanma, motivasyon, 
stres yönetimi ve öz güven gibi özellikler 
bulunur. Sporcuların başarılı olabilmeleri 
ve kariyerlerini uzun vadeli sürdürebilmeleri 
için, bu unsurlar üzerinde stratejik olarak 
çalışmaları gerekmektedir.

Fiziksel sağlık ile zihinsel sağlık arasında 
güçlü bir bağlantı vardır ve bu ikisi birbirini 
karşılıklı olarak etkiler. Fiziksel aktiflik, be-
yin kimyasal dengelerini iyileştirerek dep-
resyon ve anksiyeteyi azaltabilir. Egzersiz 
sırasında salgılanan endorfinler, moralin 
yükselmesine katkı sağlar ve bireyin ken-
dini daha enerjik ve pozitif hissetmesine 
yardımcı olur. Ayrıca, fiziksel sağlık sorunları 
genellikle zihinsel sağlık üzerinde olumsuz 
etkilere sahip olabilir; örneğin, uzun süreli 
sakatlık yaşayan bir sporcu, bu durum-
la başa çıkmakta zorlanabilir ve depresif 
hissedebilir. Bu nedenle hem fiziksel hem de 
zihinsel sağlığın korunması ve geliştirilmesi, 
sporcuların genel refahı için esastır. Spor, 
zihinsel sağlık üzerinde olumlu etkiler ya-
ratabilir ve bireylerin genel iyi oluş halinde 
önemli bir rol oynar. Düzenli fiziksel aktivite, 
özgüveni artırır, stres ve kaygı seviyeleri-
ni azaltır. Spor, kişinin kendini ifade etme 
ve duygularını dışa vurma yoludur; bu da 
kişinin içsel dengeye ulaşmasına katkıda 
bulunur. Ayrıca, takım sporu yapan bireyle-
rin sosyal destek ağları güçlenir ve topluluk 
duygusu artar ki bu da öz itibarı olumlu 
yönde etkiler. Spor sayesinde kazanılan 

Ece
ÜNLÜ

SPORDA
ZİHİNSEL
SAĞLIĞIN
ÖNEMİ



disiplin, öz kontrol ve zaman yö-
netimi becerileri, katılımcıların 
yaşamlarının diğer alanlarında da 
faydalı olabilir. 
Bu nedenle, sporun sadece fiziksel 
değil, aynı zamanda zihinsel ve 
sosyal boyutlarıyla da bütünsel bir 
yaklaşımla ele alınması gereklidir.

Sporcular için Zihinsel Sağlık 
İpuçları

• Düzenli olarak meditasyon ve 
nefes egzersizleri yaparak zihni-
nizi dinlendirin ve odaklanmanızı 
artırın.
• Kendinizi iyi hissetmediğiniz 
zamanlarda profesyonel psikolo-
jik destek almaktan çekinmeyin; 
mental fitness, fiziksel fitness ka-
dar önemlidir.
• Sağlıklı ve dengeli beslenmeye 
özen gösterin, çünkü vücudunuza 
iyi bakmak zihninize de iyi bak-
maktır; yeterli vitamin ve mineral 
almak, enerji seviyenizi ve zihinsel 
netliğinizi artırır.
• Yeterli uyku uyuyarak yenilen-
miş ve dinlenmiş bir zihinle güne 
başlayın; uyku, zihinsel ve fiziksel 
iyileşme için kritik öneme sahiptir
• Spor yaparken eğlenmeye ve 
keyif almaya odaklanın; sporun 
sadece bir görev gibi görülmeme-
si, aynı zamanda hayatın keyifli 
bir parçası olarak benimsenmesi 
sağlanmalıdır

Spor psikolojisi alanında yapılan 
çalışmalar, sporcular ve antrenör-
ler için yeni stratejiler ve yöntemler 
geliştirmeye devam edecektir. Bu 

çalışmalar sayesinde, sporcuların 
zihinsel sağlıklarını güçlendirmek 
için daha kişiselleştirilmiş yak-
laşımlar uygulanacak, takım içi 
iletişim ve dayanışma artacaktır. 
Sporda zihinsel sağlığın önemi, 
başarılı ve sürdürülebilir bir spor 

hayatı için vazgeçilmez bir unsur 
olarak kabul edilecek, bu alanda-
ki bilimsel araştırmalar ve uygu-
lamalar giderek genişleyecektir. 
Bu nedenle, spor yapan bireyle-
rin sadece fiziksel değil, zihinsel 
sağlıklarına da dikkat etmeleri ve 
bilinçlenmeleri büyük önem taşır. 
Zihinsel sağlık hem sporcuların 
kariyerlerinde başarıya ulaşmaları 
hem de genel yaşantılarında sağ-
lıklı kalmaları için temel bir unsur-

dur. Sporcuların zihinsel sağlıklarını 
korumak ve geliştirmek için bütün-
cül yaklaşımlar benimsenmelidir. 
Bu, onların sadece anlık başarılar 
elde etmelerini değil, aynı zaman-
da uzun vadeli kariyer hedeflerine 
ulaşmalarını da sağlar.

Uzman Spor Psikoloğu Ece Ünlü
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Bugün anlatacağım konunun 
Türk futbolunun en önemli 
sorunu olan altyapı sorunu-
nun temelini oluşturduğunu 
düşünüyorum. Bu konu, okul 
ve kulüp ilişkisi içinde kar-
şılaştığımız, ilkokullarda altın 
yaş döneminde çocukların 
futboldan uzak kalması so-
runudur. 06 yaşı başlangıç 
kabul edip, ilkokul çağında 
futbolun okula sokulması-
nın engellerinin kaldırılması 
ile ilgili yaptığımız bir projeyi 
anlatarak bu konu hakkında 
çözümlerin neler olabilece-
ğini açıklamaya çalışacağım. 
Daha önce anlattığım Şeker 
Spor Altyapı modelinde bah-
settiğim Etimesgut 15 Yaş Altı 
Futbol Projesi ile bu soruna 
çözüm bulmaya çalıştık. 

Türk futbolunun gelişimi ve 
değişimi için neler yapma-
mız gerektiği sorusuna son 
birkaç ay içinde çok fazla kişi 
tarafından cevaplar arandı. 
Gördüğüm kadarıyla, önceki 
yaklaşımlardan farklı değer-
lendirmeler pek yapılmadı. 
TV programlarında sadece 
altyapılardan oyuncu çıkart-
malıyız denildi fakat çözümler 
yine açıklanmadı. Durum böy-

le olunca, “Neler yapmalıyız?” 
sorusuna daha önce benim 
de içinde bulunduğum birçok 
projeyi bu ortamda anlata-
rak cevap bulmaya çalıştım. 
Bugün anlatacağım konunun 
Türk futbolunun en önemli 
sorunu olan altyapı sorunu-
nun temelini oluşturduğunu 
düşünüyorum. Bu konu, okul 
ve kulüp ilişkisi içinde kar-
şılaştığımız, ilkokullarda altın 
yaş döneminde çocukların 
futboldan uzak kalması so-
runudur. 06 yaşı başlangıç 
kabul edip, ilkokul çağında 
futbolun okula sokulması-
nın engellerinin kaldırılması 
ile ilgili yaptığımız bir projeyi 
anlatarak bu konu hakkında 
çözümlerin neler olabilece-
ğini açıklamaya çalışacağım. 
Daha önce anlattığım Şeker 
Spor Altyapı modelinde bah-
settiğim Etimesgut 15 Yaş Altı 
Futbol Projesi ile bu soruna 
çözüm bulmaya çalıştık.

Bu projenin amacı, Şeker Alt-
yapı modeline kaynak oluştu-
racak oyuncu havuzunu oluş-
turmaktı. Kulüp, Etimesgut 
ilçesi sınırlarında olduğu için 
Etimesgut ilçesi bölge olarak 
seçilmişti. Bu proje kapsa-

mında birkaç pilot takım da 
organizasyona dahil oldu. Re-
simde şemayı göreceksiniz.

Hemen bir proje ekibi oluş-
turuldu. Bu proje ekibi, Tamer 
Güney’in koordinatörlüğünde 

Türk futbolunun gelişimi ve değişimi için neler yapmamız 
gerektiği sorusuna son birkaç ay içinde çok fazla kişi tarafından 
cevaplar arandı. Gördüğüm kadarıyla, önceki yaklaşımlardan 
farklı değerlendirmeler pek yapılmadı. TV programlarında 
sadece altyapılardan oyuncu çıkartmalıyız denildi fakat 
çözümler yine açıklanmadı. Durum böyle olunca, “Neler 
yapmalıyız?” sorusuna daha önce benim de içinde bulunduğum 
birçok projeyi bu ortamda anlatarak cevap bulmaya çalıştım.

Mehmet
AK

ÖRNEK
FUTBOL PROJESİ 2
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kurulmuş olup içinde daha 
önce altyapı modelinde ça-
lışan antrenörler ve Etimes-
gut amatör takım yöneticile-
ri de bulunuyordu. Ankara’da 
okul sporları alanında daha 
önce yöneticilik yapmış Er-
can Düzgör de projenin için-
de yer alıyordu. Ben tüm 
toplantılarda olduğum için 
tüm ayrıntıları not etmiştim. 
Kulüp-İlçe Milli Eğitim-Bele-
diye-Üniversite ilişkisi için-
de sıra ile toplantılar yapıldı. 
Kaymakam, belediye baş-
kanı ve kulüp yetkilileri ile 
birçok toplantı yapıldı.

İlk önce gönüllülük esası-
na dayalı olarak okullardaki 
bazı öğretmenler ile top-
lantılar yapıldı. Sonrasında 
bir rapor oluşturuldu ve bu 
raporda Etimesgut ilçesi 
içinde bulunan okullardan 
bu projeye katılacak olanlar 
tespit edildi. Bu raporda 33 
ilköğretim okulu, binlerce 
futbola yetenekli öğren-
ci, 12 tesis sorunu olmayan 
okul, 8 spor salonu, elverişli 
halı sahalar ve kulüp bün-
yesinde bulunan 2 çim saha 
yer aldı. Buna karşın, te-
neffüs aralarında betonda 
futbol oynanan birçok okul 
da mevcuttu.

Bu arada üniversite ile yapılan 
işbirliği kapsamında tüm or-
ganizasyon, benim de mezun 
olduğum Ankara Üniversite-
si ile protokole bağlanmıştı. 
Okullardaki öğrenci sayıla-
rı ve eğitici durumları tespit 
edildi. Eksik olan okullarla il-
gili çalışmalar yapıldı. Bu ara-
da Etimesgut Belediyesi bu 
proje kapsamında bir futbol 
kompleksini kısa sürede inşa 
edip hizmete hazır hale getir-
mişti. Açılışını dönemin spor 
bakanı yapmıştı.

6 ay gibi kısa bir sürede ina-
nılmaz bir projenin bir bölü-
mü hayata geçirilmişti. Belki 
de Türk futbolu için eşsiz bir 
model olacak bu proje, daha 
sonra değişen kulüp yapısı, 
değişen bürokratlar ve mad-
di destek yetersizliği ile bir 
süre daha devam etmiş olup 
tarihin tozlu sayfalarında ye-
rini almıştır. Geçmişte birçok 
projede yer almış ve uygu-
lamada sahada bulunmuş 
bir futbol adamı olarak şunu 
belirtmek istiyorum: Binler-
ce mezun antrenör, 921 ilçe, 
397 belde, 18,336 köy, 81 il, 
her ilde spor il müdürlüğü, 
her ilçede ilçe spor müdürlü-
ğü, büyükşehir belediyeleri, 
60 BESYO, 65 TÜFAD şubesi, 
Milli Eğitim-Spor Bakanlığı 
ve yatılı bölge okulları (YİBO) 
ile daha birçok kurumla dün-
yada bir eşi benzeri olmayan 
bir futbol modeli kurulabilir. 
Futbolun sorunlarını değil de 
futbol üretimini konuştuğu-
muz günler dileğiyle...

MEHMET AK
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KAPTAN MOLAAAAA!!
Çarşamba gecesi toplanma saatimiz 23.00’tü. 
Peki ben saat kaçta toplanma noktasınday-
dım? 01.00. Çünkü bilen bilir; Deplasmana 
kalkan otobüs hiçbir zaman saatinde hareket 
etmez. Üstüne her zaman 1-2 saat ekleyerek 
hareket etmek gerekir. Kalkış noktasındayken 
bu güzeldir. Otobüsün hareket edeceği ha-
berine kadar keyfine bakar, belki sevgilin/eşin 
veya arkadaşlarınla zaman geçirir belki 1-2 
kadeh fazla bir şeyler içersin ama zaten yarım 
saatte bir mola verdiğin mola yerlerinden kal-
kışın da sürekli aksarsa 12 saatlik yolu 16 saatte 
gidersin…
İşte Bodrum-Adana yolu bizim için tam ola-
rak öyleydi. İçinde çok sayıda testosteron 
bulunduran 5 otobüs ve asgari seviyesi sar-
hoş Levent Kırca skeci olan yüzlerce biz. İşte o 
biz, saat 2 gibi ancak yola çıkabildik. Bodrum 
çıkışında birisi mola ister gibi oldu ama “öh be 
kardeşim, yapsaydın lan çıkmadan, daha yeni 
yola çıktık ne molası!” gibi yüksek alkol kokulu 
nidalarla istediği molayı havada oksitledik. 
Yolda bir zamanlar birbirimizden nefret ettiği-
mizi düşündüğümüz Milasspor taraftarı bize 
katıldı. Onları Milas’tan alırken Süper Amatör 
Lig’de bu yolları birçok kez camsız gittiğimiz 
aklıma geldi. Bugün yan yana Bodrumspor’u 
desteklemek için tam 12 saat –yersen- yol 
gidecektik. Hayat prizsiz otobüslerle ve sürpriz-
lerle dolu. 
Priz demişken takım logolu powerbank yapan 
şirket köşeyi döner. Benden söylemesi 
Uyarı: Yatırım tavsiyesi değildir.

2. Uyarı: Yatı-
rım tavsiyesi-
ni hakikaten 
benden al-
mayı plan-
layan varsa 
boşversin 
yatırma işini.
Derken 
prizsiz ama 
kendinden 
elektrikli oto-
büsümüze 
Muğlaspor 
taraftarı ka-
tıldı. Onları 
Muğla’dan 
alırken 
acıktığımı 

fark ettim. Yani acıkmaktan 
ziyade midem bana “Allahını seversen içinde 
C2H6O olmayan bir şey gönder.” Diyordu. –
Kimya desen var.- Yine bilen bilir bu hayatta 
Muğla Simidi diye bir gerçek var ve o gerçek 
sadece Muğla’da güzel yapılıyor. Bodrumspor 
tezahüratları ile Muğlaspor taraftarlarını ve 
“çok almayalım kalkmasın” diyerek 27 tane 
Muğla Simidini aldıktan sonra Muğla’dan 
hareket ettik. Bakın 27 tane Muğla simidinin 
doğada kaybolma süresi en az 1 yıl vardır. 
Bizim otobüste kaybolma süresi 2,5 dakikaydı. 
Arada çekip hak ederek aldığım yarım simi-
dimi kemirerek bu espriyi düşündüm. Kupaya 
giden ama henüz bilmediğimiz yol devam 
ediyordu.

Yılmazcan
ALTUĞ

Merhabalar Protokol Tribünü sakinleri!

Bu sefer gerçekten sakin olan sakinleri tabii. Ne de olsa acısıyla, tatlısıyla, 
rezilliğiyle ve kepazeliğiyle bir sezonu daha geride bıraktık. Merak etmeyin 
bu sakinliği bozmaya hiç niyetim yok, keyfim yerinde. Çünkü sokaklarında 
büyüdüğüm, erik ağaçlarına daldığım, sahilinde yürüdüğüm ve ilk aşk acımı 
çektiğim şehre dün kupa ile döndüm. Adana’ya eli boş gidip Bodrum’a 
şampiyonlukla indim.
Kısacası “yeni şampiyon oldum canım hiç öpmeyeyim…”
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YEMYEŞİL
BEMBEYAZ!
Deplasman 
otobüsünün 
bazı kuralları 
vardır. Birka-
çını az önce 
saydım. Bir diğer kuralda etanol ve yor-
gunluğun etkisiyle uyuyakalana kadar hiç 
susmamak. Hiç susmamak ama sesini statta 
bağıramayacak kadar yormamak için düşük 
perdeden bağırmak. –Düşük perdeden nasıl 
bağırılır diye soranlar olabilir. Anlatamam yaşa-
manız lazım.- 
O güne kadar ne kadar deplasman otobü-
sünde söylenmiş beste varsa hepsini bir-
kaç tur döndükten ve aramızda ne kadar kız 
isteyip alamamış, sevgilisiyle ayrılmış, parasal 
problem çekmiş adam varsa tadını kaçırdık-
tan sonra ufak ufak koltuklara çekildik. Aramız-
da uykuya yenik düşenler oldu, dedik olabilir. 
Uyandırdık. 
“Artık Afyon tabelasını görene kadar dur-
mayacağız.” Cümlesinden Afyon tabelasını 
görene kadar geçen sürede 8 kere falan dur-
duk. Sonunda Afyon’a geldiğimizde otobüste 
uyanık kimse kalmadığı için otobüs yıkanışını 

3-4 kişi izledik. 
Bilen bilir en 
baba Oscarlı 
filmi solda sıfır 
bırakır şu etkin-
lik. Fırçaya ta-
kılan hortumun 
otobüs camına 
vurması, fırça-

nın köpürmesi anla- yamazsınız… 
Tam hipnoz olmuş-

YEŞİİİİİİLLLL!!!
BEYAAAAAZZZZ!!!
Güneş yükselirken ardında tepelerin. Tuvalet 
molası zamanı geldi alkollü teletabilerin. Zaten 
kabul ettik, Konya’dan çıkamayacağız. Bu 
söylediğimi bir yere Konya üzerinden yolculuk 
yapmış olanlar anlayacaktır. Hiç abartmıyo-
rum 3-4 saat sadece Konya’daydık. 
Uyuyorum, uyanıyorum ve soruyorum;
-Konya’dayız.
Moladan dönüyorum ve soruyorum;
-Konya’dayıızz.
“Baygınlık geçiricem artık nerdeyiz ya?” diye 
soruyorum;
-KONYA’DAYIZ KARDEŞİM İŞTE SORMA ARTIK!

25



“ADANA’YA GİDEK Mİ?” OUT, 
“ADANA’YA GELDİK Mİ?” IN
Ve işte beklenen tabela… Pozantı üzerinden 
Adana il sınırına geldik. -Restoran olan değil-
Söylemem gerek; Adana’da herhangi bir 
lokantada yiyeceğiniz kebap, hayatınız bo-
yunca yediğiniz tüm kebaplardan daha iyi 
oluyormuş. Dışarıdan bakınca kapalı gibi 
görünen bir yol restoranına girip dünyanın en 
iyi kebabını yediğimizde anladım bunu. Üstelik 
bu son molaydı yani buradan sonraki durak, 
son durak. Adana Yeni Stadyum.
Polis eşliğinde Adana’ya girişimizi yaptık. Yeni 
yapılan şehir stadyumlarının şehirde olma-
ması nedeniyle Adana’dan Adana Stad-
yumu’na gitmemiz de bir hayli sürdü ama 
Konya’da 3-4 saat geçiren benim sabır sevi-
yem bir hayli yükseldiğinden etrafı izleye izleye 
stadyuma kadar “neredeyiz” diye sormadım. 
Stadyum otoparkında eser miktarda alkol, 
beste ve gerginlik eşliğinde maç saati yakla-
şırken stada giriş yaptık.

Stada girdiğimizde elde ayakta bir titreme 
oluştu. Süper Amatör Lig’de camları kırılmış 
otobüslerle Muğla’nın dört bir yanına gittiğim 
Bodrumspor’un ülkenin en üst ligine çıkması 
için sadece bir 90 dakika kalmıştı. –Çıkama-
ma ihtimalini düşünmedim tabii ki. O ihtimali 
düşünecek olsam Bodrum’da kalırdım. Ne 
işim var Adana’da…- 
Derken maç başladı. İstekli, atak ve iyi oynu-
yoruz. Oyun hayal kurdu-

ruyor derler ya. Heh! Tam olarak hayal kurma 
aşamasındayız. Bu oyunla Süper Lig’e çıkarız 
da ah bir de erkenden bir gol atsak…
Şehir takımlarını destekleyenler bilir. Taraftar 
ile futbolcu arasında enteresan bir bağ vardır. 
Yani baktığın zaman sahada gol beklediğin 
adamla bira içerken karşılaşma ihtimalin var. 
İster istemez bir bağ, bir tanışıklık, bir bağlılık 
oluyor. İşte o bağlılığın verdiği yetkiye daya-
narak bizi kırmadı Gökdeniz. Dakika 19’da açtı 
perdeyi. Gol uzak kalede olduğundan yayın 
bize geç geldi tabii. Olsun. Geç olsun, güç 
asla!
BODRUMSPOR VE SON 20
DAKİKALARI
Bodrumspor’un bu sezon en azından bir 
maçını izlediyseniz bilirsiniz. Bizim çocuklar 
bir futbol maçının 70 dakika olduğunu 
düşünüyor. Hatta buna emin gibiler. Şayet 3 
sezondur son 20 dakikada yediğimiz golleri 
çıkarsak Şampiyonlar Ligi’ni alabilirdik, o 
derece. Nitekim 72. Dakikaya kadar golün 
kaçırılabilecek her çeşidini kaçıran bize 
Sakaryaspor 72’de kesti cezayı. Skor 1-1 oldu. 
Haydaaa… Ulan nerden çıktı bu son 20 dakika 
kabusu yine ya…
Üstüne bir de Celal –İsmiyle hitap ediyorum 
çünkü bizim Celal.- geçen sene Pendikspor 
maçında kaçırdığına benzer bir gol kaçır-
maz mı. Bakın size yemin ediyorum dejavu 
denen his iliklerde hissedilemiyorsa bile ben 
o gün Adana Yeni Stadyumu’nda dejavuyu 
iliklerimde hissettim. Aklımda 100lerce sade 
dit oynadı. Geçtiğimiz sezon Pendikspor’u her 
gördüğümde söylediğim “Ulan bu biz olabilir-
dik.” Cümlesi yeniden kafamda yankılanmaya 
başladı. Tansiyonum zaten Dolar kuru gibi 
sürekli yükselişte. Anlayacağınız uçan adam 
Sabri gibi izledim sonraki uzatmalar dahil 27 
dakikayı.
Uzatmaları başlatan düdükten 4 dakika sonra 
bir şey oldu. Adını en son 2011’de Trabzonspor 
formasıyla Şampiyonlar Ligi’nde Inter’e gol at-
tığında duyduğum Celustka kafaya yükseldi. 
Size o kafayı Celustka’nın tek başına vurduğu-
nu söyleyebilirler ama inanmayın.
72 yaşındaki Kamil abi bile elinden geldiğince 
zıpladı o pozisyonda. O kadar kalabalık vurduk
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ki o kafayı Sakaryaspor kalecisi Cihan’a ayıp 
oldu. Tüm şehir vurduğumuz kafa bir de ağla-
ra gitmesin mi? Aldı beni bir ağlama.
Ya dursana be gözyaşı maçı göremiyorum. 
Zaten hava nemli, bir de sen nem yaratmasa-
na ALOOOO!
-Bu arada Adana’da güneşe ateş eden kişiyi 
anlayışla karşılamaya karar verdim. Yani mer-
mi olmasa da taş falan atabilirdim güneşe. 
Öyle sıcak.-

Yaşlı gözler ve başlı başına ter nedeniyle 
zor görebildiğim sahayı görmeye çalıştığım 
esnada Burak Çoban sanki 102 dakikadır aynı 
kanattan yardıran kendisi değilmişçesine 
koptu. Baya da hızlı ve hedefe odaklı girdi 
ceza sahasına. Bir dakika lan! E her şey olma-
sı gerektiği gibi?? Bir aksilik olmayacak mı? 
KARDEŞİM BUNU DA ATARSAK SÜPER LİG’DEYİZ 
ALOOOO!
Geçen sene yakamıza bir ilkokul yakası gibi 
yapışan aksilikler bu defa yaşanmadı. Burak 
soldan girdi içeri, tertemiz ortaya çıkardı. Tu-
nahan tamamladı ve bizim tribünde baygınlık 
geçirenler oldu. –Ben değil bi arkadaş…- 
Maçın bundan sonrasında 30’lu yaşlarda, terli 
ve alkollü adamlar birbirimize sarılmaktan 
sahaya pek bakamadık. Zaten sahada da pek 
bir şey olmadı. Son düdüğe saniyeler sayar-
ken aklımdan tek bir şey geçti;
BU BİR RÜYA İSE KİMSE AÇIKTA KALAN KISMIMI 
KAPATMASIN!

“TARAFTARI OLMAYAN” TAKIM 
SÜPER LİG’DE!
Merhaba arkadaşlar. 
Merhaba Bodrum’u herkesin bal börek, deniz, 
kum ve güneş yaşadığını zanneden ön yargı 
sahipleri, merhaba!
Merhaba Bodrum insanının sadece 500 TL’ye 
lahmacun yediğini zanneden matematik yok-
sunları, merhaba!
Merhaba Bodrumspor’a “emeklilerin ve ta-
tilcilerin futbol izlediği takım” diyen program 
sunucusu. Sana özellikle merhaba!
Merhaba “stadı olmayan takım gelmesin abi 
yeaaa” cümlesini gırtlağından eksik etmeyen 
burnu büyükler.
 “Taraftarsız takım geleceğine başkası gelsin.” 
Diyerek tribün emekçilerinin emeklerine göz 
kapayanlar. Size de merhaba!

Kısacası…
Merhaba Süper Lig! 
Biz o olmayan taraftarız. Emeğini görmezden 
geldiğiniz pankartların sahipleriyiz. Deplas-
man tribünündeki “3-5 kişi” var ya. Heh işte 
onlar biziz. 90 dakika boyunca duyduğunuz 
“Yemyeşil-Bembeyaz!” tezahüratını, gırtla-
ğını yırtarak söyleyen gençlerdeniz.
Ey burnu düşse yere bakmayacaklar, ey iti-
bar sahipleri.
Ey sonsuz kibre bürünmüş televizyon hatip-
leri.
İşte biz buradayız. Yok dediğiniz yerde, dim-
dik ayaktayız. Evet belki azdık ve evet belki 
yine az olacağız ama her zaman sesimizi 
duyuracağız.
Her zaman vardık ve her zaman burada 
Bodrumspor naraları atacağız. 
Siz her yok saydığınızda “Az olduk ama hiç 
yok olmadık.” Demek için her zaman ağzımız 
açık olacak.
Ama şimdilik siz biraz
o ağızları kapatın. 
Çünkü;
YEŞİL!
BEYAZ!
ŞAMPİYON!
BODRUM!
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Ayten
KEÇECİ

RACKETLON
TURNUVASI

RACKETLON TURNUVASI
Racketlon dört spor branşının bir arada ol-
duğu raket sporudur. Squash, tenis, masa 
tenisi ve badminton branşlarından oluşur.  
Racketlon oyuncuları tekler ve çiftler kate-
gorilerinde yarışırlar. Oyuncular bir set ve 
21 puan üzerinden maçlar yaparlar. Maç 
trafiği Masa Tenisi, Badminton, Squash ve 
Tenis şeklindedir. Oyuncular maçlarını, tüm 
branşlarda, ard arda, mola vermeden  oy-
narlar. Oyuncular, 4 branştan aldıkları toplam 
puanlara göre sıralamadaki yerlerini alırlar. 
En çok sayı alan turnuvayı kazanır.

Inventist Akade-
mi’de 24-26 Mayıs 2024 tarihleri arasında 
yapılan 1. Racketlon turnuvasına Bursa’dan 
oyuncular da katıldı. Ersoy Korer önderliğin-
de yapılan turnuvanın her yıl tekrarlanması 
planlanıyor. 

SQUASH ZIRVESI
İngiltere’nin Birmingham şehrinde 3-4 Haziran 
2024 tarihleri arasında yapılan Squash Zirve-
si’nin ilk gününde büyüme, işbirliği ve topluluk 
gündemdeydi.
Dünya Squash Federasyonu (WSF) Başkanı 
Zena Wooldridge, Squash topluluğunun iç-
görülerini paylaşması ve girişimler üzerinde 
işbirliği yapması için bir platform sağlayan iki 
günlük bir konferans olan ilk Squash Zirvesi’nin 
birinci gününde katılımcılara “Ortaklıklar çok 
önemlidir” dedi. 
PSA Vakfı tarafından WSF işbirliğiyle düzenlenen 
Squash Zirvesi’nin birinci gününde, Squash’ın 
LA28 (Los Angeles 2028) Olimpiyatları için 
başarılı teklifi, dünya çapındaki farklı kulüp 
modellerinin katılım rakamlarını artırmada 
nasıl başarılı olduğu ve squash’ın büyümesi 
gibi çeşitli konular ele alındı. 
Squash’ın Olimpiyat yolculuğu ve bunun spor 
için ne anlama geldiğiyle ilgili bir panelde 
konuşan Başkan Wooldridge, küresel Squash 
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topluluğunun oyunun yararı için 
işbirliği yapmak üzere bir araya 
gelmesinin önemini vurguladı. 
Başkan Wooldridge, “Ulusla-
rarası Federasyonlar, Ulusal 
Federasyonlar, profesyonel 
ligler ve kulüpler arasındaki 
ilişkiler hayati öneme sahip-
tir” diyerek WSF, US Squash ve 
Profesyonel Squash Derneği 
(PSA) arasındaki sıkı işbirliğinin 
squash’ın başarılı LA28’i için ne 
kadar önemli olduğuna dair 
görüşlerini paylaştı.
Bir dizi sunum ve ara odası 
çalıştayında katılımcılar, çeşitli 
konularda bilgi ve en iyi uygu-
lama örneklerini paylaşmanın 
yanı sıra tavsiye alma fırsatı 
da buldu.

Bir alanda, squash’ın toplumda 
yaratabileceği olumlu etkiyi 
tartışmak üzere Nicol David Or-
ganizasyonu’ndan Nicol David 
ve Mariana De Reyes’e, Squash 
ve Eğitim Topluluğu’na David 
Kay ve Rackets Cubed’den (İn-
giltere’nin başkenti Londra’da 
bir hayır kurumu) Michael Hill 
katıldı.

Bir diğer alanda, Squash on 
Fire’dan Nadine Lanier Arsen-
yev, Open Squash’tan Geor-
gina Kennedy ve Doncaster 
Squash Club’dan Dave Cooke, 
oynadıkça öde ve abonelikler 
de dahil olmak üzere çeşitli 
modeller aracılığıyla kulüple-
rinin katılımda nasıl önemli bir 
büyüme elde edebildiğine dair 
örnekler paylaştılar. Zirvede 
ayrıca İngiltere Squash ve US 
(Amerika) Squash tarafından 
gerçekleştirilen atölye çalışma-
ları ve sunumlar da görüldü.

DÜNYA SQUASH 
MASTERS TURNU-
VASINDA REKOR!
WSF Dünya Masters Squash 
Şampiyonasına 1.000’den fazla 
oyuncu kaydolarak bir rekor 
kırıldı. 

1.000’den fazla master squash 
oyuncusu, bu yıl Amsterdam’da 
düzenlenen WSF Dünya Ustalar 
Squash Şampiyonası’nda, rekor 
sayıda katılımın ardından yarı-
şabilecek ve bu, Dünya Squash 
Federasyonu tarihindeki en 
büyük etkinlik olacak. 
35 yaş ve üzeri squash oyun-
cularının yaş kategorilerinde 
dünya şampiyonluğu için ya-
rıştığı World Masters, 15-22 
Ağustos 2024 arasında Hol-
landa’nın Amsterdam kentinde 
gerçekleşecek. Daha önce, bir 
WSF etkinliğine rekor sayıda 
katılım, 951 squash oyuncu-
sunun yarıştığı Johannesburg, 
Güney Afrika’daki 2016 World 

Masters’da gerçekleşmişti.
1.050 oyuncunun kaydoldu-
ğu etkinliğin, 1.000’den fazla 
oyuncunun kaydedildiği ilk 
turnuva olması muhtemeldir. 
WSF Başkanı Zena Wooldridge, 
şunları söyledi: “Dünya Masters 
oyuncu katılım rakamı muh-
teşem. Bu, squash’ın ne kadar 
geliştiğinin ve salgının (pandemi) 
zorluklarının geride kaldığının 
bir barometresi. Yaş skalasının 
diğer ucunda ise bu yılki Dün-
ya Gençler Şampiyonası’na da 
rekor katılım olmuştur. Bu yılki 
Dünya Masters Şampiyonası 

için ka-
yıtlarda önemli bir artış görü-
nüyor. Amsterdam ve Frans 
Otten Stadyumu çok hareketli 
olacak ve 21 kortunun her biri-
ne ihtiyaç duyuacak! “Avrupa 
Squash Federasyonu’nu ve 
Squash Bond Nederland’ı, bu 
yüksek seviyedeki katılımların 
oluşturulmasındaki rollerinden 
dolayı tebrik ederiz.” 

ESF Başkanı Thomas Troedsson 
şunları ekledi: “Avrupa Squash 
Federasyonu’nun, bu yıl Dünya 
Masters’ı organize etmede 
Squash Bond Nederland ve 
WSF’ye yardımcı olması bir 
ayrıcalıktır. Etkinlik tarihinde 
ilk kez katılımların 1.000 sınırını 
aşmasına hem şaşırdık. hem 
de çok mutlu olduk.” 

Hem Avrupa (2009 6.lık) hem 
Dünya (2009 3.lük) Masters 
turnuvalarına katılmış bir oyuncu 
olarak, gelecek yıllarda bu 
organizasyonlara katılmaya 
devam edeceğim. Katıldığım 
turnuvalarda az sayıda Türk 
oyuncular vardı. Yaş gruplarına 
göre katılım sağlanan Masters 
turnuvalarına daha fazla Türk 
oyuncularının katılabileceğini 
düşünüyorum ve 
ümit ediyorum. 
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Olimpiyat oyunlarına katılmak için 
minimum yaş sınırı 16'dır. 
Çocukların hızlı fiziksel gelişimleri 
nedeniyle ağır antrenmanların ciddi 
sakatlıklara yol açtığı gözlemlenmiş 
ve 1997 yılında yaş sınırı 16'ya 
yükseltilmiştir. Bu değişiklik, 
özellikle Çin gibi baskıcı rejimlerde 
çocuk sporcuların erken yaşta 
yarışmasını engellemek amacıyla 
getirilmiştir.

1

2
Dünya görme engelliler otomobille hız 
rekoru, Metin Şentürk tarafından 
292.89 km/s hızla kırılmıştır ve 
Guinness Rekorlar Kitabı’na 
girmiştir. Rekor denemesi sırasında 
ulaşılan en yüksek hız ise 303.62 
km/s olarak kayıtlara geçmiştir.

3

Kolombiyalı kaleci Rene 
Higuita Zapata, "El Loko" 
(Manyak) lakabıyla tanınır. 
1990 FIFA Dünya Kupası'nda 
Kolombiya milli takımında 
Valderrama ve Asprilla ile 
birlikte dikkat çekmiştir. 
1995 yılında oynanan 
Wembley Stadyumu'ndaki 
İngiltere-Kolombiya maçında 
yaptığı "akrep kurtarışı" ile 
dünya çapında ün 
kazanmıştır. Dünyanın en 
çılgın kalecisi olmasının 
yanında, dünyanın en golcü 
4. kalecisidir.

4
Hiçbir insan düz bir zeminde 
zıplayarak 1 saniyeden fazla 
havada kalamaz.

Tarihin ilk motor yarışı 1894 yılında 
Paris-Rouen Grand Prix adıyla 
düzenlenmiştir. 126 km'lik bu yarış 6 
saat 48 dakika sürmüş ve ortalama hız 
sadece 19 km/s olmuştur.5

BUNLARI

BiLiYOR
MUSUNUZ?
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“Karate Kid” filminin yeniden yapımında Dre, Çin’de mütevazı bir kung fu ustası olan Mr. Han’dan 
(Jackie Chan) kendini zorbalara karşı korumayı öğrenir. Genç Jaden Smith’in başrolde olduğu bu 
film, dövüş sanatları ve kişisel gelişim ile ilgili önemli bilgiler içeriyor.

KARATE KID
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“Arete - Eski Mısır’dan Antik Yunan Olimpiyatları’na Sporun Kültür Tarihi” kitabının önsözünde, Onur 
Gülbay, “arete” kavramının Antik Yunan kültüründe mükemmellik ve erdem anlamında kullanıldığını 
belirtir. Sporcular, bu mükemmelliğin ve erdemin örnekleri olarak saygı görmüş ve fiziksel 
mükemmellikleri ideal vücut tipini temsil etmiştir. Antik Yunan’da spor kültürünün organize edilmesi, 
günümüzdeki Olimpiyatların temelini atmıştır. Kitap, Antik Yunan öncesi Yakındoğu, Eski Mısır ve 
Akdeniz kültürlerinde sporun evrimini arkeolojik ve sosyolojik bir perspektifle inceliyor.

ARETE – Serhat Sevik
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